
Zpravodaj města Bzenec I 15. září 2021

Na slovíčko…
Vážení spoluobčané,
za pár týdnů půjdeme 
k volbám – tentokrát 
do Parlamentu ČR. 
Součástí bude i hlaso-
vání v  místním refe-
rendu o zámku.
Pracuji v  komunální 
politice více než 25 let 
a tak chci i já říci svůj 
názor na bzenecký 

zámek. Nejprve připomínám, že zámek patřil 
šlechtě, státu a vinařským firmám. Po politických 
změnách se řada obcí a měst zbavovala historic-
kých budov, neboť neúměrně zatěžují rozpočty 
samosprávy. U nás pár jedinců přesvědčilo ke 
koupi zámku v roce 2002 devět z patnácti členů 
zastupitelstva (na jeho předposledním zasedání 
před volbami) o koupi zámku do majetku města. 
Já jsem hlasoval proti tomuto záměru. Za 19 let 

se zastupitelstvo neshodlo na tom, jak objekty 
využít a kde vzít zdroje na opravy budov.
Dnešní návrhy na využití zámku – byty pro se-
niory, mateřská škola, knihovna, muzeum, nebo 
radnice jsou zcela mimo potřebu města. Pro 
všechny tyto záměry máme fungující objekty, 
v řadě případů opravené. Každé přebudování 
stávajících objektů, pro jiné využití, bude mít 
vysoké náklady a o návratnosti investice není 
ani řeč.
Napadání rady a dalších členů zastupitelstva, 
kteří podporují variantu silného investora, že 
se jim nechce pracovat, neobstojí.
Snad jsme za období, kdy jsme ve funkcích, 
získali Vaši důvěru. Volili jste nás opakovaně 
a v našem městě se mnohé posunulo vpřed. 
Přitom však hospodaříme s nemalou rezervou 
na městském účtu. Teď by ji chtěl někdo, kdo se 
na tom aktivně nepodílel a trvale kritizuje naše 
schopnosti „rozfofrovat“ sebevražednou inves-

ticí do zámku na úkor plynulého rozvoje města?
V nejisté politické situaci nelze počítat trvale 
s příjmy z rozpočtového určení daní. Už loni 
při Covidu jsme obdrželi méně prostředků. Za-
měřme se na trvalý rozvoj města bez stagnace 
a prostředky na opravu zámeckých budov nechť 
investuje silný investor s jasnou vizí. Zámecký 
areál z našeho města nikdo neodnese.
Zámecký park, nově vybudované parkoviště, 
loutkové divadlo Kašpárek i sklep pod parkem 
budou i v případě námi podporovaného prodeje 
majetkem města. Proto otázka v referendu není 
správně položena. Jde možná o záměr.
Můj návrh je nechat investovat zájemce o zámek 
a my se soustřeďme na rozvoj našeho města.

Váš starosta
Děkuji za rozhovor

s panem starostou



P�OČ �E���T�
B�E��� �ůS� ���áT

PROČ chceme zámek (NIKOLIV PARK!!!) 
korektně a pod veřejnou kontrolou PRODAT

Milí Bzenčané,

podvakrát jsme vás informovali o našich postojích 

→ k vyhlášenému referendu, 
→ následně k tomu, co chceme. 

Z�ýVá �řE�E��ě 
říC� ���Č!

→ jsme přesvědčeni, že slušný investor s jasným zámě-
rem v souladu s představou města a jeho občanů zreali-
zuje celý projekt rychleji, snáz a efektivněji, aniž by se 
to negativně dotklo chodu města

→ transparentním prodejem má šanci Bzenec získat 
funkční komplex celostátního či evropského významu 
s jasným přínosem pro rozpočet města i rozvoj dalších 
služeb v následujících letech

→ protože jsme doposud byli dobrými hospodáři 
a hodláme jimi být i nadále (operování dotacemi = 
„možná“ a „kdyby“; opravy svépomocí jsou hloupost; pou-
há oprava zámku na všední projekt žádné město neuživí, 
naopak jen zatíží)

→ protože by Bzenec za zámek musel utratit všechno 
co má na účtech, a ještě by si musel půjčit minimálně 
100 milionů korun, kterými by to beztak neskončilo 

→ protože jsme přesvědčeni, že vybudování obvyklého 
a průměrného zařízení (přesně tam sahají možnosti 
města a to ještě možná) nebude rentabilní a bzenecký 
rozpočet zatíží ne jednorázově, ale každý rok splácením 
úvěru a úroků a pak další roky krytím provozních ná-
kladů znovu a znovu

→ protože chceme být hrdí Bzenčané, nikoliv naivní, 
nepřátelští a uražení

→ protože nikdo z těch, co nyní burcují bzenecké obča-
ny k neuváženému ponechání zámku městu, neřídil ani 
nerealizoval projekt za desítky milionů, natož za 200 a 
více milionů 

→ protože státní ekonomika není v jednoduché situaci 
a příspěvky (z rozpočtového určení daní) městům a ob-
cím zdaleka negarantují výši z let předchozích

ZáM�U�
ša�C�

PROČ chceme, aby Bzenec rostl a rozvíjel se

A to vše riskujeme, když osobní 
soupeření, uražená ješitnost nebo 
slepé nadšení převáží nad zdravým 
rozumem.

S�O�íT�-L� ���TíM�O��šíM�
a�PůJ�E��-L� �ůB�C�
K�R���R�N��,

řE�NěT� ��!
N�!

N�!

N�!

N�!

zadlužení 
města

omezením investic do projektů, 
které chcete a potřebujete 

iluzi opozice, že peníze z příslibů 
„kdyby a možná“ nás spasí, ať opravy 
trvají třeba desítky let

neuváženému prohýření městských 
peněz do jednoho nevýdělečného 
projektu 

S úctou zastupitelé a radní města BZENEC

Pavel Čejka, Ivan Černý, Marek Novoměstský, 
Jan Bezchleb, Dušan Hapla, Josef Bártek, 

Jiří Adamec, Jaroslav Váňa

→ protože přípravu území pro výstavbu rodinných 
a bytových domů v lokalitách Bažantnice, Těmická a Za 
Humny ocení nejen mladé rodiny 

→ protože sportoviště - hřiště s umělým povrchem, 
sportovní halu, dětská hrací hřiště a další užijí bzenečtí 
i dojíždějící a podpoříme tím pohyb, zdravý životní styl 
a aktivitu občanů i spolků obecně

→ protože příspěvek na svoz odpadu, údržbu zeleně 
a úklid i před soukromým majetkem považujeme a chce-
me považovat za standard

→ protože včasné dokončení oprav ulic Mlýnská, 
Zahradní, Na Špitálce je nutné pro komfort a bezpečnost 
místních

→ protože chceme pozvednout kvalitu kulturního 
vyžití občanů nutnými investicemi do  kulturního 
domu, am� teátru v zámeckém parku, u kaple; zkvalitnit 
zázemí při pořádání akcí  na náměstí atd.

→ protože spatřujeme v našich dětech budoucnost, 
a tak je nutné trvale investovat do zlepšení kvality 
základní a mateřské školy

→ protože si vážíme starších občanů, přispíváme 
na provoz a investujeme do domů pro seniory

→ protože naším cílem jsou ulice kvalitní, čisté, 
udržované, takové, za které se nemusíme stydět
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Jak se zámkem?
Blíží se referendum a proti sobě stojí 
dva názorové proudy:

▶  Zámek neprodat a začít ho opravo-
vat v režii města

▶  Zámek prodat, najít investora, který 
ho opraví sám

Obě varianty mají své příznivce a své 
odpůrce, proto bych rád vyjádřil svůj 
názor, názor místostarosty a radního, 
který se již třetí volební období podílí 
na vedení a chodu tohoto města.

Proč zámek neprodat? Je to hodně ci-
tové rozhodnutí. Z určitého pohledu 
mu rozumím, ale je zapotřebí zvážit 
všechny možnosti a důsledky takové-
ho rozhodnutí. Neprodat znamená, že 
bude muset město opravovat zámek 
samo. Ano, je to možné. Ekonomika 
našeho města je díky svému vedení ve 
skvělé kondici, nemáme dluhy a do-
konce máme našetřené. Dále je možné 
vzít si úvěr a za tyto peníze začít zámek 
opravovat. Ale v budoucnu ten úvěr 
stejně bude muset město zaplatit. Po-
tom je možné pokusit se získat dotace 
na opravu. Šance tady je, ale jako u ka-
ždé dotace to není jisté. A co když to 
nevyjde? I když připustím, že všechny 
tři možnosti financování se podaří (na-
šetřené peníze, úvěr, dotace), tak pořád 
není zaručené, že to na opravu zámku 
bude stačit. Co když peníze na opravu 
dojdou třeba v polovině? S tím souvisí 
fakt, že pokud město napne všechny síly 
a vydá všechny peníze na opravu zám-
ku, tak logicky je nemůže dát jinam, do 
dalšího rozvoje a nutné údržby měs-
ta. Namátkou oprava základní školy, 
stavba nových sportovišť, nová bytová 
výstavba, parkovací plochy a mnoho 
dalšího. Co dále znamená neprodat? 
Hlavně mít rozmyšlené využití zámku 
a co tam chceme. To, že se zastupitelé 
zatím neshodli, je hlavní důvod, proč se 
s rekonstrukcí zatím nezačalo. Návrhy 
jsou, ale žádný z nich nezaujal a ne-
přesvědčil. Například mateřská školka 
(máme tři a další nepotřebujeme, navíc 
vedle výrobního podniku), knihovna 
(máme), dům pro seniory (máme dva), 

radnice (máme). Při podrobnějším za-
myšlení to vypadá, že je to jen hledání 
ve stylu „aby tam něco bylo“, a přitom 
ve skutečnosti pro to nemáme smyslu-
plné využití. Proto se ptám: Má smysl 
vynakládat obrovské množství peněz 
do něčeho, co vlastně nepotřebujeme, 
jen proto, že to všichni chceme mít 
pěkné a opravené? Osobně si myslím, 
že nemá, a proto vedení města hledá 
jinou cestu, jak zámek opravit. Tou je 
najít soukromého investora, kterému 
se zámek prodá a on ho na své náklady 
opraví a bude provozovat. Město do-
stane peníze za prodej a hlavně mu zů-
stane hodně peněz na obrovský rozvoj 
celého města. Ještě k tomu bude mít 
zámek opravený a vznikne další domi-
nanta města, která bude lákat turisty. 
Musím přiznat, že ani tato cesta není 
jednoduchá a bez rizika. Např. najde 
se nějaký silný investor (kupec), který 
by byl ochotný zámek opravit, provozo-
vat a navíc umožnit tam lidem vstup? 
Zatím jako jediná se nabízí společnost 
Zámecké vinařství Bze-
nec. Jsou velkou a silnou 
společností, která může 
zámek opravit. Areál 
firmy sousedí s areálem 
zámku, dává smysl to pro-
pojit. Zámecké vinařství 
Bzenec má zámek v ná-
zvu, může to využít mar-
ketingově a navíc sklepy 
pod zámkem společnost 
opravila, pronajímá si je, 
potřebuje je a tímto vzni-
ká obrovská záruka, že 
ZVB, jako možný kupec, 
nenechá zámek zchátrat, 
ale naopak se ho rychle 
bude snažit opravit. Ješ-
tě bych rád zdůraznil, že 
součástí případného pro-
deje nikdy nebyl a nebude 
zámecký park a průchod 
kolem zámeckých bu-
dov a na nádvoří by byl 
smluvně (vložením na 
katastr) umožněn široké 
veřejnosti.

Závěrem chci připomenout, že takto 
názorově rozdělené bylo naše město 
již vícekrát. Namátkou kauza areálu 
na ulici Těmická, kdy nás místní opo-
zice nutila ke koupi a opravě areálu pod 
pohrůžkou nepřizpůsobivých. A výsle-
dek? Soukromý investor areál bez pro-
blémů opravuje, zvelebuje a provozuje. 
Další aférou byla bývalá kuchyně v are-
álu kasáren s podobnou problematikou. 
Výsledkem je, že jiný soukromý inves-
tor nemovitost opravil na bytový dům, 
kde dnes bydlí mladé rodiny. Dalším 
výborným příkladem je Fürstova vila, 
kde opět soukromý investor nemovitost 
luxusně opravil a provozuje ji. Bzenec-
ký zámek může fungovat podobně.
Věřím, že občané rozhodnou v připra-
vovaném referendu racionálně, ve pro-
spěch rozvoje našeho města.

Ing. Ivan Černý, místostarosta
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Bzenecký zámek
– jaká bude jeho budoucnost?
Blíží se nám podzimní volby a s nimi 
i plánované referendum o budoucnosti 
zámku. Rád bych k tomu vyjádřil svůj 
osobní názor. Jsem rodilý Bzenčan, kte-
rý celý svůj život prožil ve Bzenci. Mám 
tudíž eminentní zájem, aby budoucnost 
zámku byla skvělá, průhledná, repre-
zentativní a hlavně uskutečnitelná.
V době, kdy zámek přešel do majetku 
města, jsem jeho osud pečlivě sledo-
val. Zprvu byly velkolepé plány, které 
se však časem vytrácely. Proč? Protože 
nikdo neměl jasné představy o tom, co 
se zámkem provést, jak ho smysluplně 
využít, kde získat potřebné finance na 
jeho kompletní opravu.
Nyní zde máme několik alternativ, 
o kterých máme v referendu rozhod-
nout. Pro většinu z nás - laiky – to není 
jednoduchá volba. Měli bychom se ov-
šem na celou záležitost podívat z nad-
hledu, bez zbytečných emocí, popř. bez 
zbytečného osočování, že z toho chce 
někdo profitovat a podobně.
Celkové náklady na opravu a zprovoz-
nění záměru činí minimálně zhruba 

dvě stě milionů korun. A to neberu 
v úvahu neustálé zdražování, což vý-
slednou cenu ještě mnohem navýší. To 
by mohla být výsledná cena za opravu. 
Co ale dále? Máme jako občané před-
stavu o smysluplném využití zámku? 
To, co nám nabízí referendum, je pouze 
teoretický plán bez jakéhokoliv reálné-
ho využití. Myslím si, že nás k rozhod-
nutí žene jen představa, že bude zámek 
opravený. Kde máme náklady na jeho 
vybavení, údržbu a provoz při dnešním 
ohlášení nárůstu cen za energie?
Vyjdeme-li z celkových nákladů na 
opravu a provoz, dojdeme k závěru, že 
si to obec nemůže dovolit, nebo si musí 
na mnoho let (i desítek let) odepřít in-
vestice do města pro zlepšení životních 
podmínek svých občanů.
Proto se přikláním k myšlence prodat 
zámek investorovi, který na to má. Ne-
jen peníze, ale především záměr areál 
využít k tomu, pro co po celá desetiletí 
sloužil. Tedy propagaci vína, vinařské 
kultury, tisícileté tradici vína ve Bzen-
ci. V roce 1935 pronajal a v roce 1938 

prodal hrabě Antonín Magnis zámek 
a sklepy pod zámkem Vinařskému 
družstvu v Bzenci.
Vše se dá ošetřit dobrou a rozumnou 
smlouvou, podle níž by se prodal are-
ál zámku, bez parků, které by zůstaly 
v majetku obce a sloužily by Bzenča-
nům, bez nádvoří, které by zůstalo prů-
chozí pro občany při vstupu do parků.
Líbí se mně záměr ZVB. Sám jsem jako 
bývalý průvodce Čedoku podobná za-
řízení v Evropě navštívil. Jako laici ne-
jsme podobný projekt schopni zreali-
zovat. To jsou obrovské finance navíc. 
Navíc na to nemáme zkušenosti.
Aby se zámek stal snůškou všeho mož-
ného, co nám referendum nabízí, je 
škoda peněz i sil k tomu vynaložených. 
Proto prosím všechny soudné spoluob-
čany, aby zvážili při referendu všechna 
pro i proti a správně se rozhodli pro 
jedno z řešení – prodat nebo neprodat.

Plšek Jenda
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REFERENDUM

Zůstane zámek a jeho okolí Bzenčanům, nebo ho prodáme?
Nebuďme lhostejní a pojďme hlasovat!

Vážení občané Bzence,
přiblížil se čas, kdy jako občané můžeme 
svobodnou osobní volbou rozhodnout 
o tom, zda zámek a jeho okolí zůstane 
v rukou a majetku města, nebo jestli tuto 
dominantu a symbol město prodá. Každý 
oprávněný volič města může svým hlasem 
tuto skutečnost ovlivnit, podmínkou je do-
stavit se osobně k referendu a vyjádřit ode-
vzdáním hlasu svůj názor. Pro rozhodování 
by bylo dobré mít více informací:
Referendum
Velmi oblíbené třeba ve Švýcarsku, kde 
o zásadních otázkách rozhodují přímo oby-
vatelé svým hlasováním. Referendum je 
tedy jediný způsob přímé demokracie, kdy 
se občan ve volební místnosti sám a svo-
bodně vyjadřuje k dané otázce vložením 
obálky se svým hlasem do urny. Nečiní 
tak prostřednictvím zastupitele, poslance 
ani nikoho jiného, ale sám!

Pravidla platného referenda
Referendum může být vyhlášeno na zákla-
dě hlasování zastupitelů nebo na základě 
petice občanů (což je případ Bzence), kte-
ré pak musí akceptovat a vyhlásit starosta 
města. Zde sice bylo vyhlášeno s obrovskou 
nevolí vedení města, ale stalo se.
Do volební místnosti se musí volič dosta-
vit osobně s průkazem totožnosti. Voličem 
je každý občan ČR s trvalým pobytem ve 
Bzenci a současně ve věku min. 18 let dosa-
žených v den voleb. Viz pravidla úplně stej-
ná jako u souběžně konaných parlament-
ních voleb. Veškeré podklady k referendu 
obdrží každý volič ve volební místnosti, 
tedy lístky a žlutou obálku.
Aby bylo referendum platné, musí se 
k němu v případě Bzence dostavit mini-
málně 35 % oprávněných voličů. Vítězem 
je ten, kdo získá nadpoloviční většinu 
a současně minimálně 25 % z oprávně-

ných voličů. Minimálně tedy musí přijít 
hlasovat asi 1250 lidí a z těchto musí být 
asi 900 proti prodeji zámku. Takový výsle-
dek je pak závazný pro vedení města, které 
se jím musí řídit, zámek prodat NESMÍ.
Lidem věřím a věřím, že se zámek neprodá.

Varianta PRODEJ 
zámku a okolí
Co se vlastně prodá? Nikdo do dnešního 
dne přesně nespecifikoval, co by bylo před-
mětem prodeje, nikdo neukázal soupis po-
zemků, budov a celkový rozsah případného 
prodeje.
Za kolik se to může prodat, kolik by mělo 
město minimálně získat? Je známá pouze 
odhadní cena asi 16,5 mil. Kč, ale opět přes-
ně nevíme, za co všechno a jaká je vyvolá-
vací a opravdu tržní cena? Doposud také 
nikdo neupřesnil, kde je 9 mil. Kč, které 
byly vloženy do započaté rekonstrukce kap-
le (budova vpravo od zámku).
Vedení města sice dlouhodobě preferuje 
jednoho kupce (část areálu již užívá), ale 
vzpomeňme si na poslední pokus o prodej 
v roce 2018. Tehdy město mělo vítěze s nej-
vyšší nabídkou, ale jimi preferovaný kupec 
byl až na třetím, resp. čtvrtém místě, a pro-
to se soutěž s tvrzením, že šlo o průzkum, 
zrušila. Doplním fakta, že podmínkou teh-

dejší soutěže bylo složení kauce 500 tis. Kč. 
Opravdu šlo o průzkum? Z toho plyne, že 
pokud bude soutěž o nejvyšší nabídce, tak 
to může být kdokoli s jakýmkoli pozděj-
ším záměrem nebo bude soutěž s kritérii 
tzv. šitými na míru. Že by se tentokrát pro 
jistotu žádná soutěž nekonala, ale rovnou 
prodej „strategickému partnerovi“, pro kte-
rého bude X kladných důvodů? No, čekat 
můžeme cokoli, jde o dost. Peníze až na 
prvním místě.
Případný nový majitel bude investovat, 
může to být i sdružení investorů, tak či tak 
budou očekávat, že dojde ke zhodnocení 
jejich prostředků, chtějí vydělat! V lepším 
případě dojde k opravám objektu, k mož-
nému uzavření celého areálu a následně 
může být vše zpoplatněno, což je logické. 
Takže i Bzenčané budou platit, ale bohat-
nout už nebude město, nýbrž nový majitel, 
a to napořád.
Sice město prodá objekt na základě ně-
jakých smluv s nějakými parametry, ale 
pokud je kupec nebude dodržovat nebo je 
bude měnit (příp. z části objektu udělá VIP 
zónu, tzv. pro pány), co už město nadělá, 
bude se soudit a soudit, a … nic?
Co město udělá, jestliže v budoucnu (za 
rok, dva, pět, …) kupec třeba záměrně zkra-
chuje, půjde do insolvence (připomínám, že 
to už zámek zažil před rokem 2000) nebo 
nastanou jiné existenční stavy kupce, co 
pak město udělá? Bude se opět soudit? 
S kým, jak dlouho, s jakým výsledkem?
Pokud město prodá, prodá i s novým před-
raženým parkovištěm (jedno parkovací 
místo vyšlo zatím na cca 330 tis. Kč), které 
doposud stálo asi 13 mil. Kč? Nebo je to 
městské parkoviště pro akce nového maji-
tele? Velký luxus a benefit od města.
Chtějí mít Bzenčané ze zámku opravdu 
atrakci typu Bordeaux nebo Disneyland 
nebo něco, kam budou přijíždět desítky 
autobusů, stovky aut a tisíce lidí? Jak se pak 

8.–9. 10. 2021
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bude žít ve městě, kde se všechno zdraží, 
nebude k hnutí, bude neustálý humbuk 
a kdo ví co? Opravdu Bzenec něco takové-
ho potřebuje, opravdu to Bzenčané chtějí? 
Věřím, že ne, že nám stačí malé a poklid-
né akce regionálního charakteru s lehkým 
průsakem turismu. Ne masovky.
Bude muset město v budoucnu platit za to, 
pokud bude chtít umístit logo a obrázky 
cizího zámku na svých stránkách, budou 
muset platit vinaři za své etikety a všichni, 
kdo budou chtít mít tento symbol našeho 
města někde vyobrazený? Prodáme vlastní 
identitu, opravdu?
ZVB navrhuje, že pro Bzenčany a veřejnost 
tam bude „centrum vinařství a vína, jaké 
v Evropě není“. Přitom ukazují obrázky 
z jiných obdobných center.
Pokud by se vize uskutečnila, tak kolikrát 
jako Bzenčani na takovou „atrakci“ půjdete 
- 1 x měsíčně, 1x ročně nebo vícekrát? Je 
spíše pravděpodobné, že tomu bude jako 
s návštěvou jakékoli jiné zajímavosti - 
ZOO, hradu, zámku … možná tak párkrát 
za život.

Varianta zámek ZŮSTANE 
v majetku města
(ANO, ANO, ANO, věřím)

Bzenec bude mít centrum kultury, vinařství 
a historie. Tím, ať se na mě nikdo nezlobí, 
není a nikdy nebude Starý hrad (kaple na 
kopci), ani mikulovský Svatý kopeček jím 
není.
Zámek, přilehlé budovy i prostory mají je-
dinečné neopakovatelné kouzlo a pokud do 
něj dostaneme více života, stane se oprav-
dovým centrem našeho města.
Využití bych osobně viděl pro novou radni-
ci v hlavní budově zámku (stávající budovu 
radnice na náměstí bych využil pro ko-
merční subjekty, přední budova třeba lékař-
ský dům – tam chodí více lidí než na úřad, 
zadní část kanceláře, byty apod., taková 
zařízení si na sebe vydělají). Otázkou je, 
kolik místa by zbylo nebo scházelo na zám-
ku, současný úřad není malý, ale rozlehlý 
a členitý. Dále by na zámku byla obřadní 
síň, knihovna s kavárnou, muzeum sta-
rého Bzence + vinohradnictví a sadařství, 
galerie vín bzeneckých vinařů s prodejním 
a ochutnávkovým prostorem úzce propoje-
ný se sálem pro muziku, zpěv (Drmolice, 
Jaroslav, kostelní sbor) a folklór (folkloristé 
by jistě ocenili důstojné prostory pro zkou-
šení a vystupování – máme jeden dospělý 
a tři dětské soubory). Také by v areálu mohl 
být penzion (v kapli) s prostorami pro osla-
vy a pronájmy. Navíc restaurace, cukrárna, 
infocentrum, prodej suvenýrů, wellness 

centrum a pokud budeme více odvážní, 
tak třeba i vinné lázně atd. A pořádné WC. 
Možností je spousta, v budoucnu by ješ-
tě s novými nápady mohlo místo scházet. 
Sklepy bych nechal v pronájmu Zámecké-
mu vinařství (ale bezpodmínečně revidoval 
veškeré smlouvy) a snažil se o vzájemnou 
a férovou spolupráci.
Využití načrtnuté skupinou Bzenčanů, tedy 
NÁS, kteří areál zámku prodat nechceme, 
ale usilujeme jej ponechat v majetku města, 
nabízí nám všem areál v centru města s ce-
loročním a nepřetržitým provozem.
Kde na to vzít? Městu s majetkem v hodno-
tě asi 650 mil. Kč a stavem účtu, který do-
nedávna činil asi 52 mil. Kč, ráda poskytne 
úvěr každá banka. Osobně jsem prověřo-
val ČSOB a nahrubo nabídli 100 mil. Kč 
se splatností až 20 let a úrokem pod 1 %. 
Tedy roční splátka asi 5 mil. Kč/rok, což 
je při rozpočtu Bzence asi 110 mil. Kč (asi 
4,5 %) bez jakéhokoli omezení jiných inves-
tic zvládnutelné. Finance nejsou problém.
Současně je několik dotačních výzev (ty bo-
hužel město nemá ani snahu získat, protože 
prostě zámek opravovat nechtělo, dotace je 
sprosté slovo) a dokonce je bzenecký zámek 
na Jihomoravském kraji zapsán mezi pěti 
preferovanými objekty. Z těchto titulů se dá 
získat až několik desítek milionů korun. Je 
to o projektech.
Bzenec bude splácet úvěry, ano, ale tím 
bude jako město bohatnout, a v budouc-
nu, pokud bude žádat o další úvěry, pak 
na takový majetek (opravený areál zámku) 
se budou finance shánět dobře, na rozdíl 
třeba od školy.
Přesunem knihovny a muzea uvolníme do-
savadní budovu opět pro komerční využití, 
tím si na sebe vydělá, a ještě bude pro město 
přínosem a zdrojem financí.
Velkou výhodou v případě umístění měst-
ského úřadu na zámku bude financování 

provozu a provozních nákladů ze státních 
peněz určených na chod úřadu.
Věřte, že okolní města a obce Bzenci are-
ál zámku tak trochu závidí, jelikož je to 
opravdová dominanta s neopakovatelnou 
a nenahraditelnou architekturou i historií 
a charismatem. Včetně nádherných skle-
pů, které již nikdy nikdo takto nepostaví. 
Egypťané by také neprodali pyramidy, stej-
ně jako Francouzi Eiffelovu věž nebo Praha 
Národní divadlo.
I když budeme několik let opravovat, zámek 
bude současně ožívat, a tak se historický 
odkaz stane symbolem i pro mladší gene-
race, naše děti a vnuky. Symbolem, s jehož 
znovu se rodící krásou vlastně porostou, 
dospějí, o nějž budou pečovat a který se 
stane samozřejmou součástí jejich každo-
denního občanského života.
Prodej zámku může být natolik špatným 
rozhodnutím, jako když se nekoupil objekt 
bývalé konzervárenské školy na Těmické. 
Dnes vzkvétá, takže to jde, jen z toho už 
nemají nic lidé ani město (mohly tam být 
např. obecní byty pro mladé).

Vážení spoluobčané, zvažte prosím výše 
uvedené úvahy. Vezměte je prosím jako 
návod k hlubokému zamyšlení a současně 
jako impuls k tomu, že k referendu osobně 
přijdete a názor na některou z variant vy-
jádříte odevzdáním svého hlasu.
Řiďte se prosím rozumem, zkuste se prosím 
ohlédnout a současně podívat do budoucna 
a naslouchejte přitom i hlasu Vašeho srdce. 
Mně osobně jednoznačně bije pro zachová-
ní zámku v majetku města, je to v podstatě 
kousek mého domova a věřím, že i Vašeho.
Přijďte prosím hlasovat, pojďme spolu za-
bojovat, dejme spolu zámku šanci.

Předem moc děkuji.
Pavel Hartman
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Osud zámku je v našich rukou
Vážení spoluobčané, milí Bzenčané,
měl jsem pocit, že otázku „referenda 
o bzeneckém zámku“ jsme jeho schvá-
lením na březnovém zastupitelstvu 
uzavřeli.
A teď už budeme jen netrpělivě oče-
kávat volby do Poslanecké sněmovny 
Parlamentu ČR, jejichž součástí bude 
také hlasování v místním referendu, 
abychom my všichni mohli rozhod-
nout o osudu našeho zámku. Tedy, zda 
zámek zachráníme, anebo chceme jít 
raději cestou jeho prodeje ze strachu, 
že by pochyběly peníze v obecní kase 
na jiné investice, které by mohly snížit 
komfort našeho žití ve městě, jak tvrdí 
naši radní.
Ale to jsem se zmýlil, neboť člověk musí 
být stále ostražitý a dohlédnout na to, 
aby vše proběhlo bez zbytečných kom-
plikací a v souladu se zákonem.
Považuji tedy za důležité připomenout 
vám jednotlivé etapy vedoucí k vyhlá-
šení referenda:
V listopadu a prosinci minulého roku 
se uskutečnila anketa s otázkou, zda 
chceme zachovat zámek v majetku 
města.
V této anketě hlasovalo 1 313 Bzenčanů 
a pro zachování zámku se vyslovilo 1 
284 z vás, ani toto však nestačilo rad-
ním jako pádný argument, že zámek 
prodat nechceme, tak nezbylo nic jiné-
ho, než se uchýlit k poslednímu kroku, 
který nám v rámci zákona zůstal, a to 
pokusit se o vyhlášení „místního refe-
renda“.
Pro vyhlášení referenda bylo potřeba 
shromáždit minimálně 707 podpisů, 
nám se během necelého měsíce podaři-
lo, i díky pomoci dobrovolníků, nasbí-
rat podpisů 1125, to považuji za veliký 
úspěch.
Podpořila nás široká skupina obyva-
tel od čerstvě plnoletých až po seniory 
v úctyhodném věku,
kteří i přes zdravotní překážky přišli 
až na náměstí ke stánku a podepsali 
podpisový arch.
Po sečtení všech podpisových archů 
jsme všechny dokumenty zanesli spo-
lečně s Erikem Ebringerem a Mila-

nem Jurasem ml. na radnici, kde došlo 
k předání všech potřebných listin a tím 
vznikla vedení města Bzence povinnost 
zkontrolovat správnost a originalitu 
všech podpisů a po této kontrole vy-
hlásit termín konání místního referen-
da, který jsme navrhli na 8. a 9.10. 2021 
souběžně s konáním voleb do Poslanec-
ké sněmovny Parlamentu ČR.
Vůbec mě nepřekvapilo, že po prvot-
ní kontrole nám radnice vyřadila 300 
hlasů – něco takového jsme očekávali. 
Ale po konzultaci s ministerstvem vni-
tra a dle vydané metodiky muselo dojít 
k opakované kontrole a z 300 neplat-
ných hlasů bylo jen 37.
Nakonec bylo tedy uznáno platných 
1088 podpisů a mohlo být na 13. za-
sedání zastupitelstva schváleno vyhlá-
šení místního referenda s předmětnou 
otázkou.
O pár týdnů později jsem provedl kon-
trolu, zda máme konání referenda již 
zveřejněno na webových stránkách 
Ministerstva vnitra ČR a nestačil jsem 
se divit. Žádný záznam jsem nenašel. 
Při studiu příslušných zákonů jsem se 
dočetl, že hlava radnice, tedy starosta, 
má za povinnost tuto skutečnost na mi-
nisterstvo nahlásit. Na nadcházejícím 
zastupitelstvu jsem jej na to upozornil, 
ale pan starosta se tvářil, jako by ne-
věděl, o čem je řeč. Mohl zapomenout, 

mohl to odsunout na později, jsme pře-
ce jen lidi.
Ale položme si otázku, kolikrát za ob-
dobí své funkce starosta řeší referend-
um? Mnohokrát asi ne, tak bych aspoň 
očekával, že v případě takové výjimeč-
né situace, jakou místní referendum 
bezpochyby je, se k tomu vedení obce 
postaví zodpovědně.
Nicméně po mém upozornění pan 
starosta konání referenda nahlásil. Po 
nějakém čase jsem provedl kontrolu 
a zjistil jsem, že zaregistrováno sice 
referendum bylo, ale s neplatnou – ne-
úplnou otázkou. Chci věřit tomu, že 
došlo pouze k nějaké administrativní 
chybě a referendum nakonec proběhne 
v poklidu, férově a transparentně.

A co z toho plyne pro nás, 
Bzenčany?
Nebuďme laxní a pokud jste hrdí na to, 
že žijete v našem městě, přijďte podpo-
řit naši věc a zachránit zámek pro nás 
a naše potomky.
Děkuji, že jste to dočetli až sem a budu 
se na Vás těšit u podzimních voleb.
Pokud chceme něco změnit, musíme to 
udělat teď. Další příležitost už nemusí 
přijít.

S úctou a pokorou, Petr Kalnický
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Vize našeho zámku – jak to vidím já
Vážení spoluobčané, milí Bzenčané,
na podzim loňského roku mě oslovilo 
pár známých, zda bych se nechtěl podílet 
na zvrácení chystaného prodeje naše-
ho zámku. Bez váhání jsem souhlasil. 
Vydali jsme i materiály, které odrážely 
vize, co by v zámku mohlo být a jak to 
v podobných budovách bývá zvykem. Tu 
a tam jsme narazili na odpor, že napří-
klad umístění školky nebo ubytování se 
do takového prostředí nehodí a jsou to 
nesmysly. Zpravidla o tom mluvili lidé 
bez hlubších znalostí všech okolností. 
Nemám samozřejmě patent na rozum, 
jako někteří, ale zcela jistě vím, že stejně 
tak jako v životě, tak ani v tomto případě 
není nic jen černo-bílé. Je to jen o disku-
zi, aktuálních potřebách a možnostech.
Naše návrhy obsahovaly jen případné 
možnosti, nikoliv přesný obraz toho, co 
v zámku bude. O tom, jaké v zámku mají 
vzniknout prostory, se uspořádají veřejné 
diskuse, budou provedeny studie s pro-
počty nákladů, aby se dalo určit, co je 
ekonomicky rentabilní, a v neposlední 
řadě o tom rozhodnete vy – občané.
Protože především vám mají tyto pro-
story sloužit.
V souvislosti s výše uvedeným se tedy 
nabízí otázka.
Zachovat či prodat?

V případě zachování areálu 
zámku v majetku města:
Je v možnostech města zámek opravit.
Případný úvěr zatíží město jen minimál-
ně.
Město bude bohatší o významnou kul-
turní památku.
Opravený areál zvýší hodnotu a prestiž 
města.

Co by mohlo v zámku 
pro NÁS vzniknout?
Bude sloužit široké veřejnosti.
Počítá se s využitím pro komerční účely.
Infocentrum se stálou nabídkou míst-
ních vinařů, prodejem kvalitních a te-
matických map, pohlednic, turistických 
známek, suvenýrů či různých jiných lo-
kálních produktů jako jsou např. kvašá-
ky, povidla, med, pálenky, a jiné.
Knihovna a muzeum se stálou expozi-

cí města (vinohradnictví a sadařství), 
depozitář.
Reprezentační prostory pro konání spo-
lečenských a významných životních 
a kulturních událostí.
Prostory pro spolky a kroužky na zkouš-
ky i vystoupení.
Zámek bude NÁŠ a společně se můžeme 
rozhodnout, co bychom v areálu chtěli 
mít a můžeme kdykoliv změnit rozhod-
nutí např. na základě aktuální situace 
či potřeb.

Co nám přinese 
prodej zámku?
V současnosti má město v přebytku hos-
podaření přes 50 mil. Kč.
Potřebujeme nutně prodat zámecký areál 
za odhadní cenu 19,5 mil. Kč?
Ztratíme poslední památku, kterou nám 
mohou všichni jenom závidět.
Brány zámeckého areálu se pro nás mo-
hou navždy uzavřít.
Přijdeme o kulturní centrum společen-
ského dění – a co si budem povídat…
…bufet na kolečkách u kaple sv. Floriána 
a Šebestiána ani široko ani daleko žád-
ným kulturním centrem jistě není, je to 
jen BYZNYS.
Nový majitel si může s areálem dělat, 
co ho napadne (ani sebelepší smlouva 
nezajistí dodržování sjednaných dohod).
Může nastat neřízený a nikým nekont-
rolovaný prodej areálu z firmy na firmu
s nedohledatelným majitelem a nejas-
ným záměrem, jak nakládat s majetkem, 
a to povede k devastaci a znehodnocení 
jak budov areálu, tak jména a reputace 
našeho města.
To nejhorší, co by se mohlo stát je, že se 
stavba zhroutí a bude muset být zdemo-
lována a odstraněna na náklady obce a ty 
budou nemalé.
V případě exekuce na nemovitosti může 
dojít ke zpětnému odkupu městem za 
krajně nevýhodných podmínek, což 
může znamenat fatální zásah do roz-
počtu města.

Jako jeden ze zakladatelů projektu Ob-
nova bzeneckého zámku bych vám chtěl 
představit MOJI VIZI toho, jak bych si 
představoval postup prací:

Jeden z hlavních úkolů je stabilizovat 
hlavní budovu, a to:
opravit popraskané klenby
doplnit a opravit podlahy ve všech pa-
trech
opravit či vyměnit okna a opravit fasádu
Zkrátka zajistit, aby mohla být hlavní 
budova zámku, byť prozatím nouzově, 
avšak bez rizika, používána. Například 
pro výstavy, zkoušky místních spolků, 
ale klidně je pronajmout třeba na skla-
dové prostory, archiv či depozitář.
V neposlední řadě je důležité zamezit 
vnikání dešťové vody do budov a veške-
rou dešťovou vodu ze střech i z nádvoří 
svézt do nádrže, a tím zavlažovat třeba 
zámecký park. V budoucnu se počítá 
s napojením této vody na splachování 
klozetů. Tímto se ušetří cca 400 000 Kč, 
které obec ročně dává VaKu Hodonín 
jako poplatek za dešťovou vodu, která 
jde bez užitku do kanalizace.
Je mi naprosto jasné, že takový komplex 
se nedá opravit ze dne na den a bude 
stát spoustu energie. Proto navrhuji 
začít mimo výše uvedené s postupnou 
opravou od méně nákladnějších budov. 
Například opravením zbytku budovy, 
kde je v současnosti Kašpárek. Do této 
budovy bych neváhal přesunout napří-
klad knihovnu s výstavou a expozicemi. 
Vzniklý prostor po současné knihovně 
a muzeu by se dal předělat na byty pro 
začínající rodiny či matky samoživitelky 
s rozumným nájemným. Takového byd-
lení není nikdy dost a myslím, že by bylo 
minimálně vhodné se postarat i o tyto 
občany, kteří se třeba ne vlastní vinou 
dostali do nepříjemné situace.
Tímto postupem bychom měli opravenou 
celou jednu budovu a zjistili bychom, 
jestli vše funguje tak, jak má. To zname-
ná – jak je na tom město s financováním 
a promítnutí dalších ekonomických uka-
zatelů, které se nedají zjistit jinak než tím, 
že vezmete odvahu a pustíte se do díla.
Já a ostatní kolegové, kteří vstoupili do 
projektu Obnova bzeneckého zámku vě-
říme, že toto dokážeme.
A nebojím se dát jiný příklad, který může 
být pro nás všechny motivací, a to pana 
Libora Kuchaře, který opravil Fürstovu 
vilu a také zcela nezištně pomohl svým 
obrovským úsilím a financemi opravit 
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Židovskou synagogu. A jak sám pan 
Kuchař podotknul, tak pokud se chce, 
všechno jde. A my máme chuť a vůli se 
do toho pustit.
A chcete-li, mám zde další ukázku – do 
bývalé lisovny bychom mohli umístit 
infocentrum z náměstí a jeho součástí 
by byla stálá vinotéka všech místních 
vinařů s posezením a nabídkou dalších 

lokálních produktů, jako jsou pálenky, 
med a třeba kvašáky včetně prodeje 
dalších místních produktů. Dříve byl 
Bzenec doslova proslaven kvašáky, kte-
ré v současnosti téměř nikdo nenabízí. 
Vzniklý prostor po infocentru by se dal 
zcela jistě pronajmout k podnikatelským 
aktivitám.
A já se ptám – není škoda nevyužít tento 

obrovský potenciál, který areál má?
Věřím, že dokážeme velké věci a po dlou-
hých letech vdechneme život této skomí-
rající hvězdě našeho města. A to společně 
s vámi, pokud budete chtít.

S úctou a pokorou, Petr Kalnický

Jak hlasovat v místním referendu krok za krokem
Vážení spoluobčané, milí Bzenčané,
naše iniciativa pokračuje dalším kro-
kem – hlasováním v referendu. Nastává 
historický okamžik, kdy máme posled-
ní možnost rozhodnout o tom, zda zá-
mek zůstane v majetku města a bude 
sloužit nám všem, nebo se prodá a jeho 
brány se mohou navždy a definitivně 
uzavřít.
Místní referendum proběhne součas-
ně s volbami do Poslanecké sněmovny 
Parlamentu ČR.
Uskuteční se 8. – 9.10. 2021 v obvyk-
lých volebních místnostech.
A vy se můžete rozhodnout, zda budete 
hlasovat:
Jenom pro místní referendum.
Jenom do Poslanecké sněmovny Par-
lamentu ČR.
Anebo zároveň pro místní referendum 
i do Poslanecké sněmovny Parlamentu 
ČR.
Jak samotné hlasování bude probíhat:
Vezměte si s sebou platný doklad to-
tožnosti a předložte jej volební komisi, 
která zkontroluje všechny náležitosti.
Hlasovací lístky pro místní referendum 
budou k dispozici pouze ve volebních 
místnostech.
Hlasovací lístky pro volby do Posla-
necké sněmovny Parlamentu ČR vám 
přijdou do schránek, ale budou také 
k dispozici ve volebních místnostech.
Hlasování je anonymní.
Po odebrání se za plentu a správném 
vyplnění hlasovacích lístků je vložíte 
do příslušných obálek a vhodíte do při-
pravené urny společné pro oboje volby.
Pro hlasování v místním referendu je 
přípustná pouze jedna odpověď ANO 
nebo NE.

Volby do Poslanecké sněmovny jsou 
celorepublikovou záležitostí, ale volby 
v místním referendu jsou jen věcí nás, 
Bzenčanů, a proto je důležitější než 
kdykoliv jindy, abyste přišli odevzdat 

váš hlas, neboť v tomto případě má 
každý váš jeden hlas nepopsatelnou 
hodnotu.

S úctou a pokorou, Petr Kalnický

V Z O R 

HLASOVACÍ LÍSTEK 

MÍSTNÍ REFERENDUM OBCE BZENEC 

Dny konání: 8.10.2021 – 9.10.2021 

Otázka: 

Chcete, aby areál bzeneckého zámku – hlavní budova zámku, přilehlé budovy, park, 
prostranství, nádvoří, veškeré pozemky tohoto areálu a pod nimi se nacházející sklepy, 
nemovitosti označené v Katastru nemovitostí jako: 

 

pozemek parc. č. 1937/1 zastavěná plocha a nádvoří o výměře 784 m2,
stavba občanského vybavení, číslo popisné 17, na pozemku parc. č. 1937/1, 
pozemek parc. č. 1937/4 zastavěná plocha a nádvoří o výměře 412 m2,                                                  
stavba občanského vybavení bez čísla popisného na pozemku parc. č. 1937/4, 
pozemek parc. č. 1938/2 zastavěná plocha a nádvoří o výměře 413 m2,                                                  
stavba pro výrobu a skladování bez čísla popisného na pozemku parc. č. 1938/2, 
pozemek parc. č. 1937/5 zastavěná plocha a nádvoří o výměře 407 m2,                                                         
stavba občanského vybavení bez čísla popisného na pozemku parc. č. 1937/5, 
pozemek parc. č. 1937/6 zastavěná plocha a nádvoří o výměře 408 m2,
stavba občanského vybavení bez čísla popisného na parc. č. 1937/6, 
pozemek parc. č. 1942 ostatní plocha o výměře 734 m2,  
stavba pro výrobu a skladování bez čísla popisného na pozemku parc. č. 1942, 
pozemek parc. č. 1937/8 ostatní plocha o výměře 5 547 m2, 
pozemek parc. č. 1945/1 ostatní plocha o výměře 26 930 m2, 
pozemek parc. č. 1938/1 ostatní plocha o výměře 1 011 m2, 
pozemek parc. č. 1938/3 ostatní plocha o výměře 700 m2, 
pozemek parc. č. 1947/1 ostatní plocha o výměře 1 332 m2, 
nemovitosti zapsané v Katastru nemovitostí Katastrálního úřadu pro Jihomoravský Kraj, 
Katastrální pracoviště Kyjov na Listu vlastnictví č. 10001 pro obec Bzenec, Katastrální 
území Bzenec (617270) 

 
 

z ů s t a l y     ve vlastnictví města Bzenec? 

ANO        NE

Níže můžete pro představu vidět, jak by takový hlasovací lístek mohl vypadat:
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Vlastníkem zámku nadále město

NEVZDÁVEJME se klenotů

Bzenčané,
o osudu naší hlavní dominanty – zám-
ku – již brzy v referendu rozhodnete. 
A za situace ve městě dlouhodobě roz-
děleném na dva tábory je to také jediná 
legitimní možnost k vyřešení tohoto 
sporu. K volbě je třeba přijít a dle nej-
lepšího vědomí i svědomí svůj hlas 
odevzdat. Většinovou vůli je pak třeba 
respektovat!
Jako osoba, která ve Bzenci již úspěšně 
opravila a vrátila svému původnímu 
poslání dvě významné historické stav-
by – Fürstovu vilu i Židovskou obřadní 
síň – vám chci sdělit svůj názor.

Vlastníkem zámku musí 
zůstat nadále město!

A své odpradávna hlavní dominantě 
konečně v čase navrátit svou majestát-
nost, funkci i významnou pozici v ce-
lém regionu. Z vlastní zkušenosti vím, 
že není třeba se obávat velkých výzev 
a převzetí odpovědnosti. Vše, co se zdá 
na první pohled nemožné, je ve skuteč-

nosti možné. Je třeba ale mít k dispo-
zici dobrou vůli a schopné, odhodlané 
i neskutečně pracovité lidi. Výsledkem 
potom budou i potřebné finance, bez 
kterých to samozřejmě nejde. A ty je 
nutno získat z různých zdrojů – dotace-
mi počínaje, v únosné míře z rozpočtu 
města, sbírkami, dary i jiným třeba ne-
peněžitým plněním. Jako rodina jsme 
na začátku podnikání neměli zdaleka
finanční i jiné možnosti, které v této 
věci má město, přesto obrovskou vůlí 
a pracovitostí jsme se k nim různými 
cestami dostali a efektivně je využi-
li. To je stejně důležité jako je získat! 
Nepochopitelná dvacetiletá nečinnost 
a neplnění funkce řádného hospodáře 
nám celý projekt zdraží. Původní cena 
stavebních prací, které měly být už dáv-
no hotovy, je dnes úplně jinde.
Proč to všechno píši. Těžko si lze totiž 
představit, že byť jen teoreticky, bez 
rozhodujícího vlivu města, by nemělo 
být se zámkem řádně a hlavně v zájmu 
všech občanů města v budoucnu na-
loženo. Slova, smlouvy, dohody une-
sou vše, realita bývá často jiná. Nemít 

rozhodující vliv je vážná věc, dvakrát 
v životě jsem to zažil, navíc ve městě 
názorově takto rozděleném. Varování 
z jiných měst a obcí jsou někdy hrozivá. 
Je třeba konečně zklidnění a soustředě-
nost na práci.
Město, jako subjekt samosprávy, je ze 
své funkce přímo povoláno hledat i ur-
čovat vhodnou míru a způsob využití 
tohoto svého důležitého majetku. V zá-
jmu všech a proti nikomu. Pro občany 
je přece jen schůdnější kontrolovat své 
volené zástupce než soukromý subjekt. 
Ten ať chce nebo ne, musí a bude mít 
vždy odlišné zájmy než subjekt samo-
správy.
Bzenecký zámek s celým areálem je 
ojedinělá a neskutečně architektonicky 
zajímavá stavba s velkým potenciálem, 
hodnotově velmi vzdálená almužně, 
která se za ni nyní nabízí.
Nepromarněme příležitost a uchopme 
to pevně do svých rukou!!

Libor Kuchař

V sobotu 14.8.2021, u příležitosti Bze-
necké pouti, jsme měli možnost, popr-
vé od zdařilé rekonstrukce ukončené 
v roce 2020, spatřit také nádherný in-
teriér Domu věčnosti, židovské smu-
teční síně v ulici Jos. Baráka v Bzenci, 
patřící židovské obci. Dle slov zástupce 
židovské obce je tato budova k dispozici 
veřejnosti pro všestranné pietní i kul-
turní příležitosti bez rozdílu vyznání. 
Byl to jistě nejen pro nás z mnoha dů-
vodů výjimečný a dojemný okamžik. 
Znovu jsme si uvědomili, že zhruba 
před sto dvaceti lety tvořila židovská 
komunita významnou a nemalou sou-
část bzenecké populace, vždyť téměř 
čtvrtina obyvatel byli Židé, kteří zde 
zanechali dodnes citelnou stopu, jimiž 
jsou především významné budovy, kte-

ré vinou dějinných zvratů ztratily své 
původní majitele a využití, nikoli však 
na významu. Díky panu Liboru Kucha-
řovi se jejich původní krásou opět skvějí 
někdejší vila rodiny Fürstových a Dům 
věčnosti. Nebýt Liborovy odhodlanos-
ti, pracovitosti, vytrvalosti a vložených 
nemalých vlastních finančních pro-
středků, mohl i tyto stavby potkat stej-
ně smutný konec, jaký zasáhl židovskou 
synagogu čili templ, který stával přímo 
naproti vchodu do bzeneckého zám-
ku v ulici Zámecká. Byla to nádherná 
stavba v novorománském orientálním 
slohu, kvůli statice porušené necitlivý-
mi zásahy při pokusech o přestavbu na 
kulturní dům musela být v roce 1960 
stržena. Zmizel stavební klenot, stejně 
jako předtím zmizelo židovské obyva-

telstvo a jeho cenný, avšak nedoceňo-
vaný vklad tomuto městu. Přesmut-
ný symbol zmaru hledící do prostoru 
bzeneckého zámku, jemuž dnes hrozí 
podobný osud jako židovské synagoze, 
pokud se okamžitě nezahájí nezbytné 
sanační práce hlavní zámecké budo-
vy, jež je veřejným majetkem, nikoli 
majetkem rady města. Kéž by byli naši 
radní podobně zanícenými nadšenci, 
jakým je pan Libor Kuchař, kterým ne-
jde jen o podivně nízký zisk z prodeje 
zámku či jiné osobní zájmy, ale kteří 
jsou schopni dohlédnout dál, než kam 
sahá handl s obecním majetkem, jenž, 
pokud se prodá, bude opět obyčejnému 
člověku znepřístupněn podobně, jako 
tomu bylo za éry socialismu. Vyslyš-
te prosím argumenty, proč bychom si 
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zámek měli ponechat pro město, proč 
bychom se měli pokusit opravit jej a dát 
této pamětihodnosti nový smysl nikoli 
jako resortu pro vyvolené, ale jako mís-
tu, odkud se budou spravovat věci veřej-
né ve prospěch nás, všech občanů Bzen-
ce a našich pokračovatelů, našich dětí. 
Neudělejme prosím nenapravitelnou 

chybu, neprodávejme zámek. Nechme 
jej pro všechny Bzenčany s celoročním 
a nepřetržitým využitím a ne jen za trž-
ní vstup. Mysleme na generace po nás, 
co jim zanecháme? Pojďme prosím 8. 
a 9.10.2021 k volbám a hlasujme v míst-
ním „zámeckém“ referendu podle svého 
nejlepšího vědomí a svědomí.

Věříme, že dobří lidé se nemohou roz-
hodnout špatně.
Upřímně Vám děkujeme.
S úctou

Mgr. Alena Tesařová 
a Ing. Vít Vratislavský, občané Bzence
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Z usnesení z 51. schůze 
Rady města Bzence 
konané dne 30. 04. 2021

Z usnesení z 52. schůze 
Rady města Bzenec 
konané dne 17. 05. 2021

Z usnesení z 55. schůze 
Rady města Bzence 
konané dne 26. 07. 2021 Výpisy ze zápisu z 15. 

zasedání Zastupitelstva 
města Bzence konaného 
dne 16. 06. 2021

Z usnesení z 54. schůze 
Rady města Bzence 
konané dne 28. 06. 2021

Z usnesení z 56. schůze 
Rady města Bzence 
konané dne 08. 08. 2021

Z usnesení z 53. schůze 
Rady města Bzence 
konané dne 07. 06. 2021

Rada města:
JMENUJE:
Do funkce „Vedoucího správy majetku“ 
p. Bc. Romana Zálešáka (bytem Bze-
nec), a to k datu 01. 10. 2021. Pracovní 
smlouva bude s jmenovaným uzavřena 
od 01. 05. 2021 na pracovní místo „Zá-
stupce vedoucí odboru“.

Rada města:
SCHVALUJE:
-  Zpracování a podání žádosti na MAS 

Kyjov pro DK Bzenec (osvětlení, kroje 
a klavír).

-  Udělení ceny starosty města Bzenec 
pro žáka ZUŠ Lubomíra Ligase Bze-
nec Ondreje Rákoše za reprezentaci 
města v oblasti umění (hra na varha-
ny) na mezinárodní úrovni.

Rada města:
SCHVALUJE:
-  Vypracování projektové dokumenta-

ce na osvětlení přechodu pro chodce 
na náměstí Svobody u pošty za cenu 
23.000 Kč bez DPH s termínem do-
dání do 30. 07. 2021 firmou Elektro-
montáže Jiří Novák (Erbenova 3053/7, 
Hodonín, IČO: 64484891).

-  Umístění dvou dopravních značek 
30 km/h do ul. Rumunská za účelem 
snížení rychlosti.

-  Pořízení notebooku včetně softwaru 
na vedení agendy přestupkové komise 
v ceně cca 25.000 Kč.

Zastupitelstvo města:
SCHVALUJE:
-  Rozpočtová opatření č. 5/2021.
-  Závěrečný účet města Bzenec za rok 

2020 – souhlas s celoročním hospo-
dařením – bez výhrad.

-  Účetní uzávěrku včetně výsledku hos-
podaření za účetní období roku 2020 
sestavenou ke dni 31. 12. 2020.

-  Nové znění veřejnoprávní smlouvy 
o poskytnutí dotace t z rozpočtu města 
Bzenec – bude používána od schválení.

-  Doplnění prvků na dětská hřiště a je-
jich úpravy – dle předloženého návrhu 
vedení města.

-  Plánované investice a opravy:
-  rekonstrukce ulice Na Zahradách
-  komunikace ke kapli
-  zeď na hřbitově
-  prodejní stánky na náměstí
-  změna zábradlí – na návrší u kostela 

západním směrem
-  zateplení budovy č. 20 v Kasárnách 

(požádat o dotaci)

Rada města:
SCHVALUJE:
-  Nákup materiální pomoci pro seniory 

ubytované ve zničeném S-centru Ho-
donín (postižené silnými bouřkami 
a tornádem) ve výši cca 9.000 Kč.

Postupuje do zastupitelstva:
Doporučuje zastupitelstvu kladně 
rozhodnout o poskytnutí peněžité-
ho daru ve výši 500.000 Kč pro obec 
Mikulčice a poskytnutí peněžitého 
daru ve výši 500.000 Kč pro obec Lu-
žice a dále schválit uzavření darovací 
smlouvy s obcí Mikulčice a uzavření 
darovací smlouvy s obcí Lužice, jejichž 
předmětem bude darování uvedených 
částek. Jedná se o finanční pomoc pro 
tyto obce, které byly zasaženy silnými 
bouřkami a tornádem.

Rada města:
SCHVALUJE:
-  Zakoupení 4 ks prodejních stánků od 

spol. Ceha Trading spol., s. r. o. (Pros-
tějov) za cenu 273.900 Kč vč. DPH pro 
umístění na náměstí Svobody (tržnice).

Rada města:
SCHVALUJE:
-  Zakoupení nových kamer a ekode-

ru do velké zasedací místnosti pro 
zabezpečení přenosu při zasedání 
zastupitelstev v kvalitě HD v ceně 
cca 30.000 Kč bez DPH.

-  Provoz kaple sv. F & Š v době stát-
ních svátků ve dnech 05. – 06. 07 2021 
v čase od 9 do 15 hodin.

-  Uzavření Smlouvy o poskytnutí dota-
ce JMK mezi městem Bzenec a Jiho-
moravským krajem (Žerotínovo nám. 
3, Brno) za účelem poskytnutí účelové 
neinvestiční podpory na realizaci pro-
jektu „Propagační materiály Bzence“, 
a to ve výši 39.000 Kč.

-  Ozvučení akce „Zatancuj si na zám-
ku“ pořádané SPT Bzenčan v rámci 
Bzenecké pouti 2021 dne 14. 08. 2021, 
a to p. Františkem Presem (Milotice) 
za cenu 4.000 Kč.

-  Uzavření Smlouvy o bezpečnostních 
službách se spol. O.S.E. Security Con-
sulting, s. r. o. (Plucárna 3560/1, Hodo-
nín) na kontroly dodržování veřejného 
pořádku města a ostrahu majetku města 
Bzenec. Výše odměny za činnost os-
trahy činí 825 Kč (zajížďka + doprava 
10 Kč/km + DPH). Smlouva se uzavírá 
do 31. 12. 2021.

-  Výměnu oplocení okolo bzenecké 
lípy v zámeckém parku. Práce prove-
de p. Martin Horák (Bzenec) za cenu 
do 60.000 Kč. Město Bzenec poskytne 
dřevní materiál.

-  Výsledky výběru dodavatele na akci 
„Bzenec – rekonstrukce hřbitovní 
zdi“ a rozhodla o přijetí nejvýhodnější 
nabídky, tedy nabídky firmy SYTYS.
cz, s. r. o. (Klapkova 432/57, Kobylisy, 
Praha 8) ve výši 3 539.045,30 Kč vč. 
DPH.

-  Výsledky výběru dodavatele na akci 
„Bzenec – rekonstrukce MK ulice Na 
Zahradách“ a rozhodla o přijetí nejvý-
hodnější nabídky, tedy nabídky firmy 
DAC Těmice, s. r. o. (Těmice 228) ve 
výši 2 282.140,95 Kč vč. DPH. S touto 
firmou bude uzavřena smlouva o dílo.
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Cesta za pokladem

Den dětí

Děti z Jablíčkové třídy podnikly cestu 
za pokladem. Po cestě do zámeckého 
parku, kde byl ukrytý poklad, bylo tře-
ba splnit dopravně tematické úkoly.
Děti šly po cestě označené barevnými 
fáborky a hledaly důmyslně schované 
úkoly. Po úspěšném splnění všech úko-
lů si našly schovaný poklad plný sladké-
ho mlsání. Na zpáteční cestě do školky 
se s námi u zámecké brány rozloučili 
i paví obyvatelé.
Třída Jablíček

Na školní zahradě děti hrály hry, plnily na stano-
vištích různé úkoly – házení míčem do plechovek, 
sítě, slalom, skákací pytel a mnoho dalších. Počasí 
nám přálo a odměnou nám byly spokojené tváře 
dětí, které dostaly také sladkou odměnu.
Kolektiv MŠ I

16



Hvězdičky
se vzdělávají

Pasování
I tento školní rok jsme se rozlou-
čili s našimi předškoláky – Paso-
vání předškoláků na školáky. Děti 
byly slavnostně pasovány, obdr-
žely památeční knihu a medaili. 

V příjemné atmosféře jsme si užili 
celé dopoledne plné her, sladkostí 
a zážitků.
Kolektiv MŠ I

Když 8. června psalo se,
toho času stalo se,
že jsme se šli vzdělávat
a o kovářské profesi bádat.
Manželé Šušlíkovi si pro nás vše 
připravili
a o kovářství mnohé prozradili.
Spoustu věcí nám ukázali
a krásnou podkovou obdarovali.
Za to jim patří dík vřelý,
že jste toho tolik vidět směli.

Třída Hvězdiček
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Poklad na
Stříbrném jezeře
Jedno krásné dopoledne 
Hvězdičky se vydaly,
aby na tajemné cestě 
poklad hledaly.
Stezka byla plná nástrah, 
soutěží a úkolů,
ani jsme se nenadáli 
a poklad už byl tu.
Na Stříbrném jezeře 
skrývala se truhlice,
v ní byl poklad veliký, 
co potěšil nás velice.

Třída Hvězdiček

Děti mají svátek
Děti si nejdříve na oslavu 
vyzdobily třídu barevnými 
balonky a už se nemohly do-
čkat, kdy bude oslava. Oslava 
jejich svátku. Maminky nám 
pomohly a donesly do MŠ 
ovoce, šampus a také drob-
né dárečky pro oslavence. 
Celý den, dokonce i týden se 
slavilo. Nechyběly soutěže, 
zpívání a pohádky. Děti byly 
nadšené a my moc děkujeme 
všem za spolupráci.

Radka Holková,
Ivona Tomaštíková

MŠ III. Pastelka
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Kniha je
můj kamarád

Slavnostní rozloučení se žáky 9. ročníků

V dnešní moderní době plné techniky, tabletů, mo-
bilních telefonů a televizí, by měla mít dětská knížka 
místo v každém dětském pokojíčku. Vždyť takové čtení 
pohádky na dobrou noc má své kouzlo a všechny děti 
se na pohádku před spaním těší. V naší mateřské škole 
čteme dětem pohádky před spaním po obědě. Knížky 
vybíráme buď z naší knihovničky nebo z knihovny ve 
Bzenci. Tam nám vždy dobře poradí paní knihovnice 
Jitka Navrátilová. Děti po celý školní rok poslouchaly 
pohádky klasické, s dětským hrdinou nebo povídky 
o zvířátkách. Napínavé jsou vždy příběhy na pokra-
čování a děti se vždy těší, jak to bude dál. V knihov-
ně máme výstavku dětských prací, kterou pravidelně 
obměňujeme. Touto cestou chceme poděkovat paní 
knihovnici Jitušce za pomocnou ruku při výběru kní-
žek.

Radka Holková,
Ivona Tomaštíková

MŠ III. Pastelka

Uplynulé dva školní roky byly pro žáky, 
rodiče i učitele velmi náročným obdo-
bím. Distanční způsob vzdělávání za-
sáhl do životů všech, někdo jej zvládal 
lépe, někdo hůře. Složitou situaci měli 
mj. žáci 9. ročníků, před nimiž stálo 
důležité životní rozhodování: výběr 
střední školy a s tím související konání 
přijímacích zkoušek. Kromě běžné vý-
uky nabízeli učitelé hlavních předmě-
tů i další hodiny přípravy na přijímací 
zkoušky – což většina žáků přivítala 
(i když se jednalo o výuku v online 
formě). Vše dobře dopadlo, žáci byli 
přijati na střední školy a učiliště a my 
jim přejeme, aby vědomosti získané 

v naší základní škole dokázali uplatnit 
ve svém dalším vzdělávání.
Jednou z mála akcí, která se v závěru 
školního roku konala, bylo slavnostní 
rozloučení se žáky 9. ročníků. Uskuteč-
nilo se za účasti starosty města Bzence 
p. P. Čejky, ředitele školy Mgr. J. Adam-
ce, jeho zástupkyně PhDr. I. Tranžíko-
vé, třídních učitelek Mgr. H. Chmelové 
a PaedDr. P. Rákošové, asistenta peda-
goga Ing. M. Pečivy a zástupkyně SRPŠ 
Bc. L. Jurasové. Žáci si připravili závě-
rečné proslovy, v nichž zavzpomínali 
na uplynulých devět let a poděkovali 
svým pedagogům za to, co je naučili. 
O hudební vystoupení se postarali R. 

Visinger hrou na zobcovou flétnu a bu-
doucí konzervatoristka B. Kusáková, 
rovněž flétnistka – tu doprovodila hrou 
na klavír pedagožka ZUŠ p. L. Horňá-
ková, DiS. K žákům promluvil pan 
starosta i pan ředitel, oba jim popřáli 
hodně štěstí do budoucna a vyjádři-
li přesvědčení, že se ke své škole a ke 
svému městu budou vždy hlásit a rádi 
se sem vracet. Pan starosta pak předal 
žákům pamětní listy a paní Jurasová 
knižní odměny, které věnovalo SRPŠ.

PhDr. I. Tranžíková,
PhD., zást. řed. ZŠ a MŠ Bzenec
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Jak si 
vypěstovat 
štěstí

NAŠE HŘIŠTĚ

Ten dělá to 
a ten zase 
tohle…

Družinové 
kamínkování

Jako vánoční dárek dostala paní vycho-
vatelka květináček se zeminou a semín-
ky k vypěstování čtyřlístků. Rozhodla 
se, že se o štěstí podělí, a tak jsme si se-
mínka zasadili společně v naší družině. 
Už po 5 dnech jsme měli malé rostlinky. 
Pořád jsme čekali, kdy se vytvoří čtyř-
lístky, ale ty si budeme muset asi najít 
na louce. Tak snad budeme mít alespoň 
trochu štěstí.

Většina činností ve školní družině se 
od jara přesunula do venkovních pro-
stor. Nejvíce využívané je naše hřiště 
před družinou. To se v letošním roce 
rozrostlo o nové houpačky. Naše velké 
poděkování patří SRPŠ, které nám je 
zakoupilo.
U dětí velmi oblíbené hry na chodníku 
jsme nově natřeli a přikreslili další.
Také jablůňka, kterou jsme společně 
zasadili, se má čile k světu.
Hřiště nevyužíváme jen my, ale zastaví 
se na něm snad všechny mladší děti při 
cestě do školy a ze školy.

Mgr. Ludmila Sotolářová

Závěrečné odpoledne ve školní družině 
jsme věnovali tomu, co umíme nejlépe. 
Poslechli jsme si hru na flétnu a kytaru, 
zhlédli sportovní vystoupení s obru-
čí, míčem, švihadlem či na koloběžce, 
pobavili jsem se při vyprávění vtipů 
a zatleskali naší rychlokreslířce. Potom 
jsme si společně zazpívali a zatančili 
a za odměnu jsme dostali nanuky. Na 
závěr jsme si popřáli pěkné prázdniny.

Mgr. Ludmila Sotolářová

„Najděte si hladký, nejlépe placatý ka-
mínek. Namalujte ho, ze zadní strany 
udělejte svoji značku nebo podpis a při-
neste ho na výstavu před družinu.“
Tuto výzvu jsme před měsícem vy-
hlásili nejen ve školní družině, ale na 
celém nižším stupni školy. Sešla se 
nám spousta krásných kamínků. Po 
dlouhém vybírání se nám nepodařilo 
se shodnout na tom, který z nich je ten 
nejhezčí. Takže vítězství patří všem, 
kdo se do naší akce zapojili.

Mgr. Ludmila Sotolářová
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Už vím, jak se 
dělá parkour

Už vím, jak se 
hraje basketbal

Parkour se stává stále oblíbenějším, 
a to nejen mezi dospělými, ale i dětmi. 
Proto jsme si do družiny pozvali pana 
Ondřeje Miškara, který ve Bzenci vede 
kroužek parkouru pro děti. Nejdříve 
jsme si řekli, co to parkour je, kde vznikl 
a jaké jsou jeho základní techniky. Po-
tom se děti rozcvičily a pod dohledem 
pana Miškara si vyzkoušely základní 
přeskoky přes švédskou bednu a nácvik 
balance po lavičce. Pan Miškar s sebou 
přivedl i starší žáky, Davida Těthala 
a Michala Pleváka, kteří nám na závěr 
ukázali několik efektivních přeskoků.

Mgr. Andrea Koželová

Ve školní družině jsme se zaměřili na další sport 
– tentokrát basketbal. Dozvěděli jsme se, co to 
basketbal je, jeho základní pravidla a jaké jsou po-
žadavky na hráče. Pak se děti zúčastnily tréninku 
pod dohledem basketbalových trenérů z JISKRY 
KYJOV – pana Radima Mezihoráka a Aleny Alt-
manové. Děti si po řádné rozcvičce a zahřátí těla 
vyzkoušely dribling i střelbu na koš. Všechny děti 
opět pracovaly naplno a sklidily od trenérů velkou 
pochvalu.

Mgr. Andrea Koželová
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Už vím, jak se starat o své vlasy
Každý z nás se nějak stará 
o své vlasy. Ne všichni to 
ale děláme správně. A právě 
proto jsme si na další pre-
zentační odpoledne pozvali 
do družiny kadeřnici Nikol 

Bůžkovou, která nám řekla, 
jak pečovat o naše vlasy co 
nejlépe. Kromě toho nám 
také ukázala krásné a jedno-
duché účesy. Nejvíce jsme se 
ale těšili na to, kdy se jedna 

z našich paní učitelek ne-
chala ostříhat. A že to byla 
panečku proměna!

Mgr. Andrea Koželová

Už vím, jak se 
můžu bránit
Mezi základní pravidla sebeobrany patří se kon-
fliktním situacím vyhýbat. Někdy ale je nutné se 
bránit. A proto jsme si do družiny pozvali instruk-
tora krav magy (tedy sebeobrany pro začátečníky) 
pro děti, pana Petra Přikryla, který dětem uká-
zal základy sebeobrany formou zábavných her. 
Všechny děti cvičily na 100 % a na závěr jsme 
pana instruktora odměnili bouřlivým potleskem.

Mgr. Andrea Koželová
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Už vím, jak se tančí lidové tance

Projektové odpoledne ve 
školní družině si pro nás 
tentokrát připravila Lenka 
Hartmanová, vedoucí dět-
ského folklorního souboru 
Marijánek ze Bzence.
Při prezentaci nám vysvětli-
la, co je to folklor, z čeho se 
skládá kroj a jak se jmenují 
jeho jednotlivé části. Kroje 
nám přivezla ukázat, takže 
jsme si je mohli prohlédnout 
a vyzkoušet. Také jsme se 
dozvěděli, jak se liší podle 
regionů.
V praktické části jsme se 
naučili taneční kroky a díky 
nim jsme zvládli zatančit 
si společně lidový tanec 
– Bzenčané sú veselí. Na 
závěr jsme si zahráli hru 
„Klobúková“, u které jsme 
si užili spoustu zábavy.

Už vím, jak 
pečovat o les

Už vím, jak 
se hraje fotbal

V rámci projektového odpoledne nás navštívila paní 
Radka Hájková, která je členkou Mysliveckého spolku 
ve Bzenci. S sebou si přivedla i svého psa Huberta. 
Dozvěděli jsme se, jaká je náplň práce takového mys-
livce a co vše musí znát, aby se jím mohl stát. Vysvět-
lila nám, jakou funkci má takový pes myslivce a co 
všechno se musí naučit. Na závěr naší prezentace si 
děti samy mohly s Hubertem vyzkoušet různé povely.

Monika Gabrielová, DiS.

Pro projektové odpoledne jsme si tentokrát zvoli-
li něco více akčnějšího. Naši družinu navštívil pan 
Bc. Dalibor Zeman, který se aktivně věnuje fotbalu. 
Pro začátek jsme si osvěžili pravidla hry, vyzkoušeli 
brankářské rukavice a poté jsme přešli k tréninku. 
Pan trenér si pro děti připravil několik stanovišť, kde 
si zkoušeli různé fotbalové aktivity. Na závěr jsme si 
trochu zasoutěžili v „nožičkování“.

Monika Gabrielová, DiS.
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Příměstský tábor Tornádo aneb pomoc 
rodičům dětí z obcí postižených tornádem
Červnové tornádo za sebou zanechalo 
obrovskou spoušť. Tato nešťastná udá-
lost s sebou přinesla silnou vlnu solida-
rity lidí nejen z celé republiky, ale i ze 
zahraničí. S odklízením škod v posti-
žené oblasti pomáhalo tisíce dobrovol-
níků. Děkuji Vám všem, kteří jste se 
jakkoli zapojili do pomoci. Nesmírně 
si toho cením.
Já jsem své síly soustředila primárně 
na pomoc rodinám s dětmi z postiže-
né oblasti. Tornádo v obcích poškodilo 
mateřské i základní školy. Blížil se začá-
tek prázdnin a mnoho rodin najednou 
muselo řešit opravy či demolice svých 
domů a plány na prázdninové radován-
ky s dětmi musely jít stranou. Naopak 
děti se motaly na staveništích, což pro 

ně bylo nebezpečné a mnohdy je neměl 
vůbec kdo hlídat.
Ve spolupráci s metodičkou prevence 
Mgr. Alenou Vlkovou a s podporou 
starostů Regionu Podluží a Mikrore-
gionu Hodonínsko jsem pomohla zre-
alizovat projekt - letní příměstský tábor 
Tornádo pro děti z postižené oblasti. 
Rodiče měli možnost, zcela zdarma, 
využít tábor libovolně dle jejich po-
třeb v průběhu celých letních prázd-
nin. Děti ve věku prvního stupně byly 
sváženy školním autobusem z Lužic, 
Mikulčic, Hrušek a Moravské Nové Vsi 
do základny tábora, který první půl-
ku prázdnin hostil areál ZŠ Prušánky 
a následně ZŠ Lanžhot. Tábora bě-
hem prázdnin využilo téměř 100 dětí 

v různých intervalech. O děti se starali 
dobrovolníci z řad pedagogických pra-
covníků z okolí. Pro děti jsme zajistili 
nejen pestrý program v místě konání, 
ale také každý týden zážitkový výlet. 
Rodičům se podařilo odlehčit tím, že 
měli možnost celodenního hlídání až 
do večerních hodin během skoro celých 
prázdnin.
Stejně tak byla pomoc soustředěna i na 
děti z mateřských školek, kterým byl 
zajištěn náhradní prázdninový provoz 
v MŠ Prušánky a MŠ Dolní Bojanovi-
ce. Pro děti jsme zajistili svoz školním 
autobusem a financovali stravu.
Tímto děkuji starostům, vedení obcí 
a škol v Prušánkách, Lanžhotu a Dol-
ních Bojanovicích za velmi vstřícné 
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a rychlé jednání o využití jejich budov 
pro tábor a školky.
V Hodonínské Bažantnici smetlo tor-
nádo zázemí skautského městečka a at-
letického areálu U Červených domků. 
Podařilo se mi zajistit finanční pří-
spěvek na příměstský tábor Liščátek, 

na náhradní prostory pro letní tábor 
romských dětí a také na soustředění 
hodonínských atletů, kteří museli rov-
něž přesunout své letní aktivity do ná-
hradních prostor.
Než se dá život v postižené oblasti zpět 
do normálu, bude pomoc ještě dlouho 

potřeba. Jsem moc ráda, že se nám po-
dařily zrealizovat právě tyto projekty 
a že jsme mohli dětem alespoň trochu 
zlepšit prázdniny a rodičům ulevit od 
části starostí.

Ing. Bc. Anna Hubáčková
senátorka za Hodonínsko

Na kole dětem
5. června kolem 8. hodiny ráno se ná-
městí Svobody ve Bzenci opět stalo jed-
nou ze zastávek letošního 12. ročníku 
akce Na kole dětem. Jedná se o etapo-
vou cyklojízdu napříč Českou repub-
likou v čele s Josefem Zimovčákem. 
Tradiční byl letos pouze záměr jízdy, 
což je získání finančních prostředků na 
pomoc a podporu onkologicky nemoc-
ných dětí. I organizace letošního roční-
ku si stejně jako loni vyžádala značná 
opatření. Peloton byl menší, tvořený 
pouze partnery a sponzory.
Trasa kopírovala loňskou, z moravsko-

slezského Hlučína, přes Ostravu do 
malebné obce Slopné, Bzence, Ivančic 
a Jindřichova Hradce. Průjezd přes Již-
ní Čechy do Písku, Družce, dále pak 
Praha a ze Sobotky cyklisté zamířili 
do Orlických hor. Ukončení trasy bylo 
v Lanškrouně. Navštívíli mnoho no-
vých míst, zastavili se i tam, kde už 
všechny znali a oprášili stará partner-
ství.
„Každý rok se lidé těší na účast, letos 
mám pocit, že vše bylo ještě intenziv-
nější. Všem už chybí sociální kontakty 
a pohyb. Slyšel jsem i názor, že je akce 

světlem v tunelu, což mě moc těší. Já 
hlavně myslím na nemocné děti, že si 
svou situaci také nevybraly dobrovolně 
a musí ji zvládnout. Tak jim to pojďme 
ulehčit, jak to jen bude možné,“ řekl 
Josef Zimovčák.

Motto: „My, kdo máme štěstí, že 
jsme zdraví, musíme pomáhat 
těm, kdo ho mají méně“.
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Cesta meče – T.O. Druhá šance
Psalo se datum 12. 7. 2021, kdy se na 
bzeneckém nádraží začaly rojit houfy 
táborníků – budoucích róninů, tj. sa-
murajů bez svého pána. Byla před nimi 
daleká cesta, na jejímž konci čekalo 
10 dní dobrodružství. Úterní ráno se 
mladí róninové probudili do 17. století, 
kde je uvítal císař japonské říše, žáda-
jící splnění úkolů, za něž mohla každá 
družina zabodnout katanu příslušné 
barvy do hřbetu japonského draka. 
Každého rónina čekal tvrdý trénink – 
střelba z luku, orientace podle busoly, 
výroba táborového trika, ochutnávka 
sushi, rozdělání ohně + příprava vý-
tečného guláše, stopovačka na Bo-
růvkovou horu, noční stezka ke staré 
vědmě a mnoho dalšího. Po uplynutí 
desetidenního výcviku, když byl císař 
spokojen, přijal každého rónina do řad 
samurajů a obdaroval jej pamětní lis-
tinou, aby na císaře nezapomněli, če-
lenkou, aby svému císaři mohli vzdávat 
hold a hůlkami, aby mohli poctivě tré-
novat, kdyby je císař pozval na hostinu. 
Všichni přítomní nemohli uvěřit, že 
deset dní uběhlo tak rychle.
Tak máme za sebou náš první tábor, 
kdy jsme měli tu čest jej pořádat pod 
křídly České tábornické unie. Jsme T.O. 
Druhá šance vzniklá z členů táborové-
ho týmu pořádajícího tábory 
pod hlavičkou bzenecké far-
nosti v letech 2017-2020. Ke 
vzniku oddílu vedla dlouhá 
cesta, od jejíhož počátku už 
uběhlo ve Velké řece mnoho 
a mnoho vody. Vzpomínky 
na ni jsou uchovány již jen 
v hlavách těch nejstarších, še-
dinami ozdobených myslích. 
Na světlo světa se dostávají 
tu a tam jako kamínky mo-
zaiky při dlouhých nocích 
nejen u táborových ohňů. 
Prvním rokem, který se jasně 
vybavuje, je rok 2008. Tehdy 
pod duchovní patronací bze-
neckého kněze Petera Majdy 
vzniká první tábor v Krem-
nických Baních (SR). Nikdo 
z nás tehdy nevěděl, do čeho 

jde, ale vrhli jsme se do práce s nad-
šením, a přežili jsme. Na tento první 
tábor následně navázaly v letech 2009 – 
2011 farní tábory v Újezdci u Uničova. 
Prvním velkým milníkem byl rok 2012, 
kdy přesunujeme náš tábor na novou 
základnu v Travné (Jeseníky). Společně 
s přestěhováním dochází také k velké 
obměně táborového týmu. Travná se 
nám stává základnou na dalších pět ne-
zapomenutelných táborů a pro mnohé 
i hlubokou srdeční záležitostí. Druhým 
zlomovým letopočtem je potom rok 
2017, opět se stěhujeme do nové lokali-
ty. Pro následující dva roky využíváme 
táborovou základnu Pionýru Boskovice 
v Uhřínově. Zde se již začíná profilo-
vat současný táborový tým. Krátkou 
odbočkou byl pro nás rok 2019. Tehdy 
jsme společně uskutečnili tábor u Vyso-
kého nad Jizerou, kde jsme doprovázeli 
Karla IV. na cestě do Čech. Táborem 
v Uhřínově se začíná projevovat sna-
ha, aby společné chvíle nekončily po-
sledním dnem tábora, ale pokračovaly 
i během roku. Prohlubující se přátelství 
nastoluje nové potřeby a otázky: schá-
zejme se i přes rok, pojeďme společně 
na víkend někam ven. Dosud totiž byla 
veškerá naše činnost omezena pouze na 
tábor samotný. Nyní nastává ten hlavní 

milník s velkým M, a tedy roky 2020/21 
- v roce 2020 se tábor vrací zpátky na 
základnu v Travné, kde i přes nepřízeň 
spojenou s covidem prožíváme krás-
ný týden při hledání pokladu kapitána 
Flinta. Po návratu začínáme řešit, jak 
pokračovat dál. Využíváme volného 
času karantén k plánování, a na začát-
ku roku 2021 vzniká Trampská osada 
Druhá šance a následně podáváme při-
hlášku ke vstupu do České tábornické 
unie jako samostatný oddíl. Proč Dru-
há šance? Asi nejjednodušším vysvět-
lením je: „každý z nás se v tomto názvu 
svým způsobem najde.“
Co bude dál? Musíme dorazit „čes-
kého úředního šimla“, jehož termíny 
razítek jsou šílené, ale to nám nebrání, 
abychom ve spolupráci s Velkou radou 
České tábornické unie pracovali na naší 
další činnosti. O tom, jak budeme po-
kračovat, Vás budeme informovat na 
našich internetových stránkách http://
www.todruhasance.cz a sociálních sí-
tích.
Na závěr bychom rádi poděkovali něko-
lika osobám, které nám v našem novém 
začátku značně pomohli. Panu Pavlu 
Čejkovi, starostovi města, za pomoc 
s realizací letošního tábora, bez jehož 
pomoci by se náš tábor značně zkom-
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Příměstský tábor 
T.J. Sokol Bzenec
Kromě letních pobytových táborů naše jednota letos uspořádala i pří-
městský tábor. Program tábora vycházel z pestré činnosti všech našich 
dětských oddílů. Společně jsme se vydali na cestu kolem světa, navštívili 
jsme například Indiány v Americe a vyrobili si lapače snů. V Africe 
jsme si namalovali domorodé masky, a také jsme museli vypátrat 
nezbedné opice, které nám ukradly jídlo. Samozřejmě jsme nemohli 
vynechat Japonsko, kde jsme si vyzkoušeli některé olympijské disci-
plíny. Moc nás těší, že se děti do všech připravených aktivit s radostí 
a nadšením zapojily a byl to pro nás všechny příjemně strávený týden.

Jarmila Miškarová, T.J. Sokol Bzenec

plikoval. Panu Piotru Niewiadomskému 
(in memoriam), bývalému knězi z Travné, 
který nám v minulosti v mnohém vyšel 
vstříc a bohužel nás v letošním roce na-
vždy opustil. Panu Eduardu Kabilovi, sou-
časnému správci základny v Travné, za to, 
že po otci Piotru převzal s plným zápalem 
organizaci na základně. A naposled panu 
Leoši Maxovi, náčelníku oblasti Chřib-
sko-Karpatské ČTU, za vstřícné přijetí 
do unie a velkou pomoc s ustanovením 
a činností oddílu.
Už nyní odpočítáváme čas do příštího tá-
bora 31.7. – 9.8.2022 a dalších akcí, které 
se, dá-li zdraví, uskuteční v průběhu roku. 
Ahoj!

T.O. Druhá šance
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Letní tábory Percy Jackson 
a Starověké Řecko – T.J. Sokol Bzenec
I přes nejistotu, která nás během pří-
prav tábora provázela, jsme nakonec 
s velkou radostí a nadšením mohli 3. 
července vyrazit na letní tábor, bez kte-
rého si naši oddílovou činnost nelze 
představit. V letošním roce jsme po-
řádali dva turnusy. Na naše oblíbené 
tábořiště na Markrabce nejprve vyra-
zilo 15 starších dětí. Program tábora 
byl na motivy filmu Percy Jackson, 
který je inspirován řeckou mytologií. 
Stejně jako hlavní hrdina se naše děti 
musely potýkat s různými nástrahami 
a zkouškami, které jim bájné bytosti 
postavily do cesty, aby nakonec mohly 
získat ukradený Diův blesk a vrátit ho 
na horu Olymp, kam patří.

Po týdnu se k nám připojilo dalších 
16 mladších dětí a táborový program 
pokračoval v duchu starých řeckých 
bájí a pověstí. Kromě vypořádání se 
s Medúzou, Kyklopem, Minotaurem 
a dalšími stvůrami starověkého Řecka 
jsme jako vždy trávili čas koupáním 
v řece, hraním her na louce, lukostřel-
bou a výlety do okolí. Nazdobili jsme 
si řecké chitóny a peplosy, abychom 
mohli řádně ustrojeni předstoupit 
před řecké bohy a získávat jejich pří-
zeň. Tábor jsme završili jak jinak než 
uspořádáním olympijských her. Děti 

i vedoucí byli jako vždy skvělí a všichni 
se těšíme a doufáme, že už se budeme 
moci potkávat na našich pravidelných 
schůzkách a příští rok se opět sejdeme 
na Markrabce.

Oddíl pobytu v přírodě – Sefoga

Poděkování
Realizace prvního táborového turnusu 
byla podpořena Ministerstvem školství, 
mládeže a tělovýchovy ČR v rámci pro-
jektu Letní kempy.

Chtěl bych také poděkovat městu 
Bzenec za finanční příspěvek a do-
pravu dětí na tábor, společnosti 
RI OKNA, a. s. a panu Gasnárkovi za 
dopravu táborového materiálu, společ-
nosti Rapa, s. r. o. za dar do táborové 
kuchyně a v neposlední řadě také všem 
vedoucím, kteří se podíleli na přípravě 
a realizaci obou táborů. Všem srdečně 
děkujeme.

Ondřej Miškar,
náčelník T.J. Sokol Bzenec
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Snad se brzy zase potkáme v lesní školce…

Pozitivní dopady distanční výuky na ZUŠ

Milí příznivci a přátelé lesní školky 
Petrklíč ve Bzenci,
prožili jsme velmi nabité prázdni-
ny, hostili jsme čtyři várky dětí na 
čtyřech obsazených příměstských 
táborech, užívali čerstvého vzduchu 
a proměnlivého počasí, rozloučili se 
s prázdninami formou setkání s kon-
certem kapely Starci a lanovou drá-
hou v zázemí Petrklíče.
Nový školní rok očekáváme s netrpě-
livostí a velmi doufáme, že už nám nic 
nezabrání v realizaci našich projektů, 
kroužků a mateřského centra a také 
třídenního provozu lesní mateřské 
školy.
Už tradičně připravujeme Badatelský 
klub pro děti od 4 let, který nabízí 
zábavný program plný her a dobro-

družství v lese a který započne svou 
pravidelnou činnost v průběhu září. 
Tento volnočasový kroužek v lese po-
značte se svými dětmi do diářů na ka-
ždé pondělí od 16,00 do 17,30 hodin.
Přijměte dále pozvání také do ma-
teřského centra pod širým nebem, 
které bude probíhat pravidelně každé 
úterý od 7.9.2021. Začíná cca v 9,30 
a končí v 11,30. Fungujeme za každé-
ho počasí, s sebou si vezměte 50 Kč na 
vstupné, svačinku a pití pro sebe a své 
dítě a také náhradní oblečení.
Lesní mateřská škola má ještě pár 
volných míst pro děti od 3 do 6 let. 
Již řadu let působíme v oblasti před-
školní výchovně vzdělávací činnos-
ti. Vedeme děti ve stylu Respektovat 
a být respektován, učíme se všemi 

smysly, pod širým nebem, v soula-
du s ročními cykly a skrze vlastní 
zkušenost. Lesní školka funguje tři 
dny v týdnu, pondělí, úterý a středa 
a hradí se částkou vypočítanou na zá-
kladě kalendářních dní v konkrétním 
měsíci (200 Kč / den při pravidelné 
docházce). Pokud máte zájem o více 
informací, neváhejte nás kontaktovat 
na našem facebooku (Petrklíč, z.s.), 
mailu (dlkpetrklic@email.cz) nebo na 
telefonním čísle 737 459 118.
Pojďte spolu s námi trávit více času 
v přírodě!

Za tým Petrklíče
Barbora Blažíčková

Státem nařízená distanční výuka se 
stala trnem v oku nejednoho stu-
denta, rodiče, nebo i učitele našeho 
školského systému. Často se mluví 
o nedostatečnosti takové formy vý-
uky, z rodičů se často stávají učitelé 
a učitelé kolabují přemírou nového 
stresu, který způsobuje technika. 
Žáci jsou zavalováni kvantem domá-
cích úkolů a studium jim tak zabírá 
mnohem více času i energie. Zvláště 
pak v hudebním oboru Základních 
uměleckých škol se distanční výuka 
realizovala velice nesnadně, proto-
že díky zpoždění při přenosu zvuku 
přes internet, byla hra žáka s učite-
lem dohromady téměř vyloučená. Lze 
ale najít na distanční výuce nějaká 
pozitiva? Pokud hledáme dobře, tak 
určitě nějaká najdeme, protože vše 
zlé je přece k něčemu dobré. Z mých 
vlastních zkušeností učitele ZUŠ jsem 
nalezl tato:
Rodiče se byli nuceni více zajímat 
a aktivně zapojovat do toho, co se 

jejich děti učí a tak se sami něco na-
učili a jsou schopni svým ratolestem 
s ledasčím poradit. Studenti ZUŠ se 
naučili pracovat s technikou, aby se 
mohli nahrávat či telefonovat video-
-hovorem, pracovat s nahrávkami 
nebo s metronomem a takové doved-
nosti jim budou v jejich životě ještě 
velmi užitečné. Ti, kteří měli doma 
dobré zázemí a měli si kde pouštět 
nahrávky nebo videa, měli obrovskou 
výhodu v tom, že mohli nacvičovat 
s předlohou každý den, a nejen jed-
nou týdně na hodině ve škole. Takoví 
žáci na sobě pak udělali větší pokrok, 
než kdyby byla výuka pouze prezenč-
ní. Velkou výhodu také spatřuji v tom, 
že pokud se žáci nahrávali, mohli si 
svůj výkon ihned poslechnout a kri-
ticky jej posoudit, což bylo pro ně mo-
tivací pro zlepšení a také se takzvaně 
„otrkali“ před kamerou a přestali z ní 
mít trému. Vznikaly také četné online 
koncerty a soutěže, někdy i meziná-
rodního rázu, ze které máme jeden 

obrovský úspěch. Ondrej Rákoš z var-
hanní třídy Víta Trumpeše získal v ta-
kové soutěži pořádané v Kazachstánu 
první umístění.
Takže i když jsme všichni rádi, že 
výuka na ZUŠ se od března již ote-
vřela a naše práce již není tak složi-
tá, něco nám to všem jistě dalo. Ne 
všichni studenti tuto formu výuky 
ale akceptovali, což může být dobrá 
zpráva pro ty žáky, kteří by se hudbě, 
tanci nebo výtvarnému umění učili 
rádi, ale minulý rok se třeba na svůj 
vysněný předmět nedostali. Obory 
a předměty si můžete prohlédnout na 
našem webu www.zusbzenec.cz, kde 
si můžete také stáhnout přihlášku, 
nebo si ji můžete vyplnit v budově 
školy. Všichni učitelé ZUŠ Bzenec se 
již těší na nové žáky ve školním roce 
2021-2022.

Kamil Lauš
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Soutěžní festival Brána 2021 
hledá talenty

SPS JAROSLAV

Je to soutěž pro děti a mládež do 18 let 
v interpretaci nejen trampské, folkové 
a country písně, pořádaná každoročně 
Českou tábornickou unií. Soutěží se 
v kategoriích jednotlivců a skupin, ve 
většině s vlastním doprovodem. Vlastní 
tvorba dětí je vítána.
V průběhu roku jsou pořádána jednot-
livými oblastmi tzv. oblastní kola, ze 
kterých jsou odbornou porotou vybráni 
soutěžící do celorepublikového finále 
pořádaného v Brně.
Soutěž Brána je pro mnoho začínajících 

interpretů místem, kde poprvé stojí na 
“prknech” před mikrofonem a stává se 
odrazovým můstkem pro další jejich 
činnost. Důkazem jsou i známé tváře, 
které vzešly z Brány, se kterými se mů-
žete v současnosti potkávat na nejed-
nom z festivalů či na koncertech. A že 
se skutečně jedná o žánrově neomezený 
festival Vám v dnešní době může po-
tvrdit i letmý pohled na televizní obra-
zovku. Ano, “světu” vládne Superstar, 
a mezi padesátkou nejlepších najdete 
mnoho známých tváří, kterým Brána 

umožnila být “slavnou či slavným”. 
A proto neváhejte, Brána je tu pro Vás!.
Oblastní kolo Chřibsko-karpatské ob-
lasti, která zahrnuje okresy Hodonín, 
Uherské Hradiště, Kroměříž a Zlín 
se bude konat ve Veselí nad Moravou 
v Kafe v kině v neděli 24.října od 14 ho-
din. Přihlásit se můžete do 10.10.2021 
na tel.čísle 604 537 405. Podrobnosti 
najdete na www.festivalbrana.cz.

Ani letošní rok nezačal pro náš kolek-
tiv slibně, trval zákaz shromažďování 
i zpěvu, proto jsme si jenom telefonova-
li a stále se těšili na první zkoušku. Před 
prázdninami začalo rozvolňování a my 
jsme konečně měli možnost se společně 
sejít na tradičním předprázdninovém 
grilování.
Jsme moc rádi, že přijel z Brna i náš 
korepetitor Lukáš Hurtík, s nímž jsme 
všichni prožívali jeho nelehké zdravot-
ní problémy. Lukáš se opět vrací za var-
hany a už uskutečnil varhanní koncerty 
v rodných Nedakonicích, ale i v sou-
sedním Slovensku. Bylo nás celkem více 
než třicet a všichni jsme se shodli, že se 
těšíme, až začneme zpívat. Věříme, že 
se situace zlepší a v září začne příprava 
na Vánoce, které jsou pro nás nejvýkon-
nějším obdobím celého roku.

21. října letošního roku členové sboru 
vzpomenou 90. nedožitých narozenin 
svého zakladatele, pana Jaroslava Jab-
lonického. V roce 2015 při příležitos-
ti 1000 let od první písemné zmínky 
o Bzenci byl pan Jaroslav Jablonický 

oceněn in memoriam za oblast kultury.
V roce 2020 Petr Janovský vytvořil 
našemu zakladateli medailonek, který 
zveřejňujeme jako vzpomínku.

Od září letošního roku pevně věříme, 
že začnou pravidelné zkoušky sboru, 

tak se všichni opět těšíme na společné 
koncerty, které nám všem chybí, stejně 
jako i vy, naši posluchači.

Za členy SPS JAROSLAV
Jitka Jablonická

jednatelka

A co je to Brána?
Název Brána vznikl přeložením latinského slova Porta, 
přesněji Porta Bohemica – Brána Čech.
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Ohlédnutí za kulturou
Stejně jako v loňském roce, i letos se 
kulturní život začal díky opatřením 
pomalu probouzet až před prázdni-
nami. A jak jinak u nás ve Bzenci než 
akcemi vinařů. Už na konci května při-
vítalo několik bzeneckých vinařů ná-
vštěvníky ve svých sklepech. Na konci 
června proběhla akce Jaro na Kyjov-
sku Festival otevřených sklepů, které 
se účastní i vinaři z okolních obcí. 10. 
července proběhla známá akce Den 
otevřených sklepů, přeložená z května.
28. května v rámci Noci kostelů probě-
hl koncert žáků ZUŠ Lubomíra Ligase 
ve sboru J.A.Komenského.
První červnová sobota byla věnová-
na akci Den pro mě – Festival ducha 
a těla, kterou pořádala paní Hana 
Šťastná. V červenci se v zámeckém 
parku uskutečnil Garden Food Festi-
val ke stému výročí Bzeneckého octa 
a Summer párty Rádia Jih.
Během léta pořádalo Zámecké vinař-

ství Bzenec ve svém areálu několik 
koncertů známých českých zpěváků 
a skupin v rámci programu „Hudba 
na vinicích“.

V polovině srpna proběhla Bzenecká 
pouť s mnoha doprovodnými progra-
my.
V pátek návštěvníci mohli navštívit 
bzenecké vinaře, kteří si pro ně při-
pravili především vzorky Rýnských 
ryzlinků.
V sobotu se uskutečnila v zámecké 
zahradě tradiční akce ZVB „Vína ze 
zámků“ a pak SPT Bzenčan připravil 
na zámeckém nádvoří již tradiční „Za-
tancuj si na zámku“. Návštěvnost to-
hoto programu naší mládeže každým 
rokem roste. Jen tak dál. V zámeckém 
amfiteátru hrála skupina Ferrum.
Velkou návštěvnost mělo i slavnost-
ní otevření židovské obřadní síně ve 
Bzenci, které se uskutečnilo v sobotu 

odpoledne. Po zahájení následovala 
přednáška pana Libora Kuchaře „Židé 
ve Bzenci 1940 – 1945“.
V kostele sv. Jana Křtitele si v sobotu 
odpoledne mohli návštěvníci poslech-
nout přednášku P. Marka Orko Váchy 
a v neděli dopoledne se zúčastnit mše 
svaté, které předcházel průvod krojo-
vaných.
Po celou dobu pouti byla otevřená 
výstava v expozici města Bzence „Do 
BZENCA na PÚŤ“
Sportovní fanoušci navštívili v pátek 
a v sobotu fotbalové utkání a pro děti 
sehrálo Loutkové divadlo Kašpárek 
v areálu na zámku v neděli odpoledne 
pohádku.
Poděkování patří všem jednotlivcům, 
spolkům a vinařům, kteří se postarali 
o to, aby se návštěvníci našeho města 
cítili dobře a rádi se k nám vraceli.
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25. září 2021
připravujeme již několikrát odložený 
koncert Lucie Bílé s Petrem Maláskem

6. října 2021 Talk show 
Kafe u Osmanyho

7. listopadu 2021 Benátky pod sněhem

12. listopadu 2021 vás pozvou 
naši vinaři do Bzeneckých 
sklepů při svíčkách

13. listopadu 2021 se uskuteční tradiční 
Bzenecké svatomartinské slavnosti

a pak už následuje program dle 
nabídky – Vánoce ve Bzenci

V plánu jsou i zájezdy – pokud 
máte zájem, můžete se přihlásit:

3. 12. 2021 – Adventní Budapešť

4. – 10. 7. 2022 – Poznávací zájezd 
– Jižní Francie – Azurové pobřeží – 
odložený zájezd z letošního roku

Jsme otevřeni nápadům a požadavkům ohledně kulturních 
akcí, můžete přijít, napsat, zatelefonovat.
Podrobnější informace o všech akcích můžete získat osobně, 
telefonicky nebo elektronicky:

Jitka Jablonická
vedoucí kultury

725 543 027
kultura@bzenec.cz

A co nás čeká dál
pokud nebudou opět nějaká omezení?
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Společenská kronika
Loučíme se s občany, 
kteří opustili naše řady

Františka Hajduchová
Marie Hynčicová
Marie Kučerová
Libuše Kuchařová
MUDr. Ivo Kysa
Milan Repík
Vlasta Rybová
Marie Veselá
Šárka Vrzalová

Uzavřené sňatky
Jaroslav Frýdek z Veselí nad Moravou a Věra Myšáková z Veselí nad Moravou
Dominik Novák z Kyjova a Eva Ščerbáková z Kyjova
Lukáš Marszalek z Olomouce a Nikola Mrkývková z Vracova
Ivo Dieti z Chomutova a Monika Mrugová z Blatna
Lukáš Křižka ze Vnorov a Jitka Pospíšilová ze Vnorov
Martin Petr z Bzence a Veronika Slonová z Bzence
Jakub Linek z Bzence a Barbora Mokrá z Bzence
Miroslav Rygar z Vracova a Alžběta Felixová z Vracova
Jakub Hurbiš z Bzence a Romana Daňková z Bzence
Jan Havlík z Moravského Písku a Věra Kostihová z Moravského Písku

Poděkování
Chtěl bych tímto moc poděkovat dvěma mladým slečnám – Bar-
boře Kusákové ze Bzence a Elišce Juříkové z Vracova, které pod 
vedením paní učitelky Marty Gráfové předvedly vynikající vy-
stoupení hry na flétnu a vhodně doplnily akci Slavnostní otevření 
Židovské obřadní síně v rámci Bzenecké pouti. Šlo o vskutku 
nevšední vystoupení s velmi pozitivním ohlasem.

Libor Kuchař

UPOUTÁVKA
Infocentrum města Bzence nabízí 
k prodeji nástěnný kalendář 
pro rok 2022 v ceně 160 Kč.
Udělejte radost sobě nebo vašim 
známým fotografiemi našeho 
města od Filipa Radosty.

Z  pera našich 
čtenářů…

To naše léto
V zákoutích podzimu
hnízdeček z listí
teplem mě dýchá
do dlaní
léto…
Připozdilo se.
Uprostřed
podzimu
uprostřed
nás.

Podzim
Okolo jablek
barevných
točí se vůně…
Okolo jablek
posledních
točí se
slunce
a měsíc
Země
a vůně…
… než na krajinu
slétne
sníh.

Bzenčanům Vítězslava Radostová
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Bzenec navštívilo 111 „zámeckých vín“ 
z celého světa

Poznejte Starák – speciální 
víno z bzenecké vinice Pod 
Starým hradem

8. ročník oblíbené akce Vína ze zámků, 
která i letos proběhla v zámeckém par-
ku v Bzenci, se nesla v duchu mimo-
řádných vín z produkce „zámeckých 
vinařství“. Návštěvníci si tak mohli 
ochutnat 111 vín z 11 zemí celého svě-
ta, např. České republiky, Slovenska, 
Rakouska, Německa, Francie, Španěl-
ska, Itálie, Argentiny, Chile a Izraele. 
A nesmíme zapomenout na loni hojně 
navštěvovaný stánek s „top“ vzorky, 
které uspěly na mnoha významných 
vinařských soutěžích, tzv. TOP CLASS 
90+. Pohodovou atmosféru nám ne-
zkazila ani krátká přeháňka, která se 
odpoledne přehnala Bzencem, hodně 
z Vás toho využilo a navštívilo zámec-
ké sklepy, kde jste s průvodci mohli 
objevit kouzlo vinařského umění. 
Kdo zatoužil po odpočinku, relaxoval 
na dekách při poslechu skvělé hud-
by v podání Jazz In Flagranti a Jazz 

Petit Mikulov. Nepřipravili jsme Vás 
ani o tolik oblíbené zmrzliny z vína 
či skvělou kávu. Doufáme, že se Vám 

u nás i letos líbilo a příští rok se znovu 
setkáme zase u nových ročníků vín.

Touto zkratkou jsme pojmenovali no-
vinku, kterou Vám nyní představuje-
me. Před několika lety, přesně v roce 
2013, jsme se zařekli, že bzeneckou do-
minantu – vinici Pod Starým hradem 
– nenecháme nadále chátrat a vrátíme 
jí zpět její krásu a úrodnost. Po několik 
let jsme se věnovali rekonstrukci toho-
to místa a vložili do projektu nemálo 
času a práce. Naším cílem bylo vybu-
dovat vinici s tradičními a historický-
mi krajovými odrůdami, které jsou pro 
tuto oblast typické.
Genius loci místa podporuje nejen 
krása zdejší krajiny a výhled, ale také 
kaplička sv. Floriána a Šebestiána, kte-
rou před několika lety zrekonstruova-

lo město Bzenec. Toto místo si nás 
natolik získalo, že bylo jen otázkou 
času, kdy pro návštěvníky vybudu-
jeme „relax zónu“ v podobě Vinné-
ho baru Široko Daleko. Winetruck 
je pro vás otevřen po celou letní se-
zónu, a kromě skvělého vína nabízí 
i nějaké ty chuťovky „k zobání“.
Nejhezčí výhled na malebnou kra-
jinu Slovácka, úchvatné západy 
slunce a orosená sklenička oblí-
beného vína, co víc si k letní po-
hodě přát? A pokud jsme Vás do-
statečně navnadili, tak si jistě rádi 
ochutnáte i cuvée odrůd Ryzlink 
rýnský, Chardonnay, Rulandské 
bílé a Rulandské šedé neboli Sta-

rák, jehož hrozny jsme 
sklidili loni a jedná 
se o první úrodu ze 
zdejší vinice. Věří-
me, že vzhled vína 
Vás nadchne stejně 
jako nás. Odráží se 
v něm veškeré histo-
rické události, které 
se ke kopci pojí. A jak 
se bude příběh odví-
jet dále, bude už jen 
na Vás. Tak na krás-
né zážitky a výhledy.
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Zatancuj si na zámku
Jako každým rokem je akce „Zatancuj 
si na zámku“ pořádána s Bzeneckou 
poutí. Letošní 4. ročník připadl na 14. 
srpna. Počasí bylo skvostné. Celý den 
svítilo sluníčko a teploty přesahovaly 
30° C.
Přípravy vrcholí. Je pondělí, 5 dní do 
zahájení akce. Sváží se palety, tisknou 
a roznáší letáčky, připravuje jídelní 
menu, nápojový lístek, nakupují po-
slední drobnosti, zařizují se zbývající 
věci na dokonalou akci.
Ve čtvrtek se kluci zhostili dovozu 
a montování posezení z palet. Kaž-
dým rokem vymýšlíme a připravuje-
me nějaké novinky. I letos kluci kromě 
paletového posezení vytvořili barové 
stoly. A aby toho nebylo málo, sestavili 
i celý bar. V pátek už jen malé úpravy 
v posezení a rozmístění na svá místa 
v zámeckém nádvoří. Holky se cho-

pily úklidových prací a dovozu všech 
potřebných režijních potřeb. Zítra to 
rozjedeme!
Den D nastal. Sraz v 10 hodin na zám-
ku. Jde se na finální přípravy. Světla 
svítí, pípa na vodní chlazení nachys-
tána, stoly a židle umyty, světýlka na-
instalována, tabule napsány, pivní sety 
dovezeny a rozmístěny, jídlo v procesu. 
Všichni dělají maximum, aby se akce 
vydařila.
Poslední přípravy vrcholí. Novinkou 
letošního 4. ročníku „Zatancuj si na 
zámku“ byly fotografie vystavené ve 
vnitřních prostorách akce. Zobrazo-
valy nejen profesionální fotky z focení, 
ale také fotky z vystoupení, zájezdů, 
společných akcí. Na fotkách byli i naši 
nejmenší členové z Maličkého Mari-
jánku, Marijánku a Bzenčánku.
Dvě hodiny před začátkem se začíná-

me scházet a nosit všechny dobroty, 
které byly možné zakoupit na baru. 
Dolaďují se už jen poslední malé drob-
nosti. 3, 2, 1, teď. Akce je zahájena! 
Bavte se.
K poslechu hrála naše milovaná cim-
bálová muzička Oskoruša. Hostem 
a lektorem letošního ročníku byl Vlas-
timil Ondra. Hosté se mohli naučit na 
škole tanců boršické sedlácké. Po vý-
uce nastala volná zábava u cimbálu. 
Každý si mohl dojít říct o zahrání na 
přání. Zpívalo se a tančilo. Zámecké 
nádvoří bylo plné bavících se návštěv-
níků.
Děkujeme všem zúčastněným. Za rok 
se doufám opět setkáme u přivíta-
cí štamprle. Budeme se těšit na další 
ročník.
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Bzenec 
v proměnách…
„Nepřetržité starosti s pěstováním, ošetřováním a prodává-
ním zeleniny na domácích i okolních trzích vtiskují do tváře 
Bzenčanů vážnou starostlivost, která ustupuje rozjasněné 
náladě jen při posezení ve sklepě. Trocha tabákového ovzduší 
při světle lampy dodává přítomným vzhledu tajemných rytířů 
zahloubaných do upřímných rozhovorů „od srdce k srdci“. 
Táhlé klenby sklepní jsou němými svědky stesků i radostí! 
Jsou společenskými místnostmi, v nichž se „uvaří“ to, o čem 
se celý den při práci přemýšlelo. A jak se to ve sklepě lahodně 
pije. Ale že se země otáčí, to každý obyčejně pozná, až vyjde 
ze sklepa ven! A proto i mnohý veliký pán se raději ve Bzenci 
po takové sklepní návštěvě dlouho neukáže!“ – takto shrnul 
atmosféru bzeneckých sklepů v roce 1934 bývalý ředitel 
chlapecké školy František Kouba. A nalijme si čistého vína 
– zas tak mnoho se toho od té doby nezměnilo. Podívejme 
se tedy spolu, jak čas změnil tato místa, kde se odedávna 
ozýval smích i zpěv všech milovníků bzeneckého vína.

Janovský Petr, kronikář

Sklepy vedle Sokolovny a ulice Pod Starým hradem (dříve nesla název 
Mezi sklepy). Na snímku z roku 1936 stojí za pozornost hotařská búda 
vedle kaple, která v době pořízení snímku procházela rekonstrukcí střechy. 
Vlevo stojícím pánem je bytový architekt Antonín Pivečka. 

Sklepy na křižovatce dnešních ulic B. Němcové, J. Hanáka a K. Čapka. 
Snímek z roku 1940 pochází z pozůstalosti stavitele Železného z Brna.

Až do Vídně zavál osud fotografii z roku 1915, která zachycuje jeden ze 
sklepů na Horním náměstí (dnes patřící společnosti Vinum Moravicum 
a.s.). Na historickém snímku stojí úplně vpravo jeho majitel a bzenecký 
obchodník s okurky Alfons Janauschek.

↓
↓

↑
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Vinařství je vlastně ohrožený druh
Vážení bzenečtí vinaři,

když mě jen před několika málo týdny 
představilo Zámecké vinařství situaci 
kolem bzeneckého zámku a ideu, kudy 
by se z jejich pohledu mohla budouc-
nost areálu ubírat, konstatoval jsem, 
že je to „šílené“, odvážné, originální, 
především však pozitivní.
Když mě požádali o pomoc, abychom 
příležitostně konzultovali 
obsahové řešení, kreativitu 
vinařských expozic i jejich 
logičnost, abych využil svých 
zkušeností z tuzemska i za-
hraničí, neváhal jsem, i když 
jsem netušil, že to bude trvat 
jen několik dnů.
A právě, když jsem byl před 
čtrnácti dny valnou hromadou 
Svazu vinařů České republiky 
zvolen do čela této organizace, 
od součinnosti jsme s ohledem 
na kapacitní a pracovně-práv-
ní okolnosti sice ustoupili, ale 
moji podporu a dovolím si 
říci, že i tu spolkovou, jak již 
naznačil můj předchůdce, má 
tento smělý záměr stále.
A proč to píši? Protože Bze-
nec a okolí by jistě měl patřit 
mezi nejsilnější vinařské destinace 
v této zemi. Protože při pohledu na 
moravskou vinařskou mapu registruje 
tuzemský konzument především li-
nii Znojmo, Mikulov, Valtice, Velké 
Bílovice a Uherské Hradiště. Protože 
vytáhnout hlavu z písku, spolupra-
covat a využít synergií mezi velkými 
projekty, středními i těmi malými, je 
již roky a v poslední době dvojnásob, 
jediná cesta, jak zachovat a rozvíjet 
naše řemeslo.
Je a musí mi být opravdu lhostejné, jak 
moc se nyní ve Bzenci topí celá otázka 
na pozadí politických her či bojů, de-

magogií, nepřátelské, místy až agre-
sivní atmosféry a striktně se od toho 
všeho distancuji. Lhostejný mi však 
není stav vinařství a vztahy mezi vina-
ři, protože Bzenec, ať již se to někomu 
líbí nebo nelíbí, dnes znamená ZVB, 
chvíli na to dva až tři další subjekty, 
pak dlouho, dlouho nic a pak až ten 
zbytek. A to je obrovská škoda vůči 
potenciálu!

Místo přednášky si dovolím jeden 
příklad. Snad i proto, že pocházím ze 
Znojemska, zůstanu v tomto regio-
nu. Dlouhé roky znamenalo Znojmo 
a okolí „Znovín“. Nic víc. Turistické 
centrum, stezky, úspěchy v soutě-
žích, putování po vinicích i sklepích, 
zákaznické kóje, sportovně – kultur-
ní programy, referenční vinice a ná-
vštěvnická centra i degustační stánky 
v nich. A tak dále. To vše vybudoval 
Pavel Vajčner a jeho tým. Dnes je Znoj-
mo stále Znovín, navíc však Piálek & 
Jäger, Lahofer, Špalek, Hort, Thaya 
a mnoho dalších. Kohokoliv z nich se 

dnes zeptáte, proč Znojemsko vinařsky 
tak funguje, dá vám jasnou odpověď. 
A pokud to jako argument nestačí, 
zajeďte se podívat do Enotéky, kterou 
pro změnu otevřelo v centru Znojma 
vinařství Lahofer. Projekt pro všech-
na místní spolková vinařství dnes za 
kultivovanou degustací táhne stovky 
turistů a pravidelně i místních.
Toto nemá být óda na ZVB. Ale óda 

na záměr, se kterým přišli. 
Jestli ho ve Bzenci dostanou 
příležitost vybudovat oni nebo 
někdo jiný, není asi podstat-
né. Ale neobstojí nic průměr-
ného. Opřené motyky s po-
piskem a lis z roku 1960 už 
dnes konkurenci zaběhnutým 
vinařským cílům nevytvoří. 
Jedinečný projekt dá šanci 
vzniknou projektům dalším. 
Přivede do místa a vašich vi-
nařství lidi nebo vaše vína k li-
dem. To vinaře nutí se zlepšo-
vat a umožní jejich růst.
V době posouvání klimatu, ne-
vyzpytatelnosti jarních mrazů, 
v době stolburu, escy a jiných 
houbových či plísňových ne-
řádů, v době hrozeb zavede-
ní spotřební daně či omezení 

konzumace vína nebo jeho propagace 
je absolutní nesmysl vytvářet si dob-
rovolně další nepřátelství a překážky.

Mile rád sednu ke společnému stolu 
a napomohu vinařským projektům, 
které zkompletují vinařskou mapu na 
Znojmo, Mikulov, Valtice, Velké Bílo-
vice, Bzenec, Uherské Hradiště.

Na zdraví

PhDr. Martin Chlad,
prezident Svazu vinařů

České republiky
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